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Slab odziv
Do pričetka desetega dvomesečnega političnega tečaja v or

ganizaciji Zveze sindikatov Slovenije, Zveze socialistične mla- 
^'ne Slovenije in njunega centra za družbeno izobraževanje sta 
le še dobra dva tedna, prijav za tečaj pa z občinskih sindikalnih 
Svetov malo, prav nerazumljivo malo. Vsak občinski, mestni 
oziroma obalni sindikalni svet naj bi prijavil vsaj po enega te
čajnika— tak je bil dogovor. Do 23. avgusta sta bila prijavljena 
j® dva kandidata, po.eden iz občin Ljubljana Moste-Polje in 
burska Sobota. Kljub ponovnim pozivom in opominom se je ta 
teden število prijavljenih tečajnikov ustavilo pri številki pet. 
Enega tečajnika je prijavil še občinski svet ZS Trbovlje, dva te- 

1 Cajnika pa je prijavil nekdanji tečajnik iz ljubljanske delovne 
P organizacije IMP.

O razlogih za tako slab odziv je mogoče ta čas le ugibati. 
Tako izredno majhno število prijavljenih tečajnikov ne glede 
na možne objektivne razloge vendarle vsiljuje vprašanje, ali se 
je v naši politični zavesti res že zasidralo spoznanje, da ni učin
kovitega političnega delovanja brez dobre kadrovske politike 

zelo pomembna sestavina te pa je tudi načrtovana skrb za 
družbeno izobraževanje političnih kadrov!

Nekaj podobnega se dogaja s prijavami za letošnji jesenski 
dvodnevni seminar v Dolenjskih Toplicah za vse dosedanje 
udeležence dvomesečnih političnih tečajev. S tečajniki je bilo

e na pomlad na dvodnevnih seminarjih po regijah dogovorje- 
no> naj bi tak aktualni seminar imeli vsako leto vsaj dvakrat, 
torej drugega še letošnjo jesen. Upoštevane so bile tudi želje 
tečajnikov, naj bi seminar ne potekal v dveh delovnih dnevih, 
zato je tudi načrtovan za 10. in 11. september, se pravi za petek 
Popoldne in na prosto soboto. Spomladi so bili tudi dosedanji 
tečajniki mnenja, da je potrebno in koristno utrjevati vezi in 
°t>like sodelovanja med tečajniki in sindikati in jesenski semi- 
nar naj bi bil namenjen obravnavanju aktualnih vprašanj v 
zvezi s predlogom zakona o združenem delu in uresničevanjem 
samoupravne vsebine njegovih določil. Toda do 15. avgusta se 
je od dosedanjih 340 tečajnikov dvomesečnih tečajev prijavilo 
^ seminar le 98 tečajnikov, do izteka minulega tedna pa le 144. 
Kje so razlogi za ta prav tako slab odziv, lahko tudi samo ugi
bamo. So posredi finančna sredstva, ali mnenje, da aktualni 
seminar ni potreben tistemu, ki ta čas nemara ne opravlja sin- 
mkalne funkcije, ali pa v čem drugem? Vsekakor si bodo občin
ski sindikalni sveti morali odgovoriti na ta vprašanja.

SONJA GAŠPERŠIČ

Šolska vrata so se odprfa, s tem pa tudi skrb staršev, kako 
opremiti mladega šolarja za novo šolsko leto. Že samo šolske 
potrebščine, knjige in zvezki veljajo najmanj 800 do 1000 dinar
jev. Nekateri šolarji se opremijo na vsakoletnem ljubljanskem

sejmu knjig, vendar je to včasih kupovanje „mačke v vreči“. 
Nikoli ni namreč jasno, ali bo stara šolska knjiga letos še ve
ljavna ali ne.

Foto: A. AGNIC

PRIPRAVLJENO JE POROČILO O POTEKU IN REZULTATIH JAVNE RAZPRAVE O OSNUTKU 
ZAKONA O ZDRUŽENEM DELU ___________________________

Zelena luč za zakon
Odbor za samoupravljanje pri RS ZSS je sprejel poročilo o poteku in rezultatih javne razprave. 
Poročilo opozarja tudi na naloge družbenopolitičnih organizacij pri uresničevanju ustavnih in 
zakonskih določil

Sedaj že lahko zelo oprijem
ljivo govorimo o poteku in re
zultatih javne razprave o osnut
ku zakona o združenem delu v 
naši republiki. Tekla je od apri
la letos. V maju in juniju so se v 
pretežni večini delavci in delov
ni ljudje v temeljnih samouprav
nih okoljih opredelili do posa
meznih poglavij in členov 
„male ustave". V teh dneh do
bivajo tudi delegati konference 
slovenskih sindikatov, ki bo 
razpravljala o rezultatih javne 
razprave, pismeno poročilo, ki 
ga je sprejel odbor za samo
upravljanje pri RS ZSS hkrati z 
vsemi pripombami, stališči in 
predlogi k posameznim poglav
jem osnutka zakona in posa
meznih členom.

Očitno je biia dosedanja jav

na razprava med najbolj temelji
timi izmenjavami mnenj o ne
kem zakonskem dokumentu, 

Je v njcj sodelovalo blizu 
500.000 delavcev in občanov. 
Tudi več kot 1.000 pripomb na 
200 členov v osnutku zakona 
potrjuje naše trditve. Dejstvo je, 
da so se v večini temeljnih orga
nizacij združenega dela v obči
nah žal manj v krajevnih 
skupnostih in v samoupravnih 
interesnih skupnostih lotili 
javne razprave tako. kot smo se 
dogovorili že na začetku Res
nici na ljubo pa moramo ome
niti, da dobra tretjina pripomb 
na osnutek zakona o združe
nem delu ni dovolj pretehtana, 
kar opozarja, da predlagalci pri
pomb niso temeljito pretehtali 
osnutka zakona o združenem

ALI STE POZABILI 
NA ZGODOVINO?

Koroškim sindikatom, ki se 
tfudij0 s telegrami povabiti 
naše delovne ljudi, da si ogle
dajo demokratične pridobitve 
druge avstrijske republike, že- 
limo v opomin zabeležiti teh 
j^kaj vrstic. Kajti namesto da 
bi vabili naše ljudi, bi bilo go- 
fovo bolje, če bi si avstrijski 
bj še posebej koroški sindikal- 
bi funkcionarji podrobneje 
ugledali zgodovinske knjige in 
lz njih potegnili kakšen nauk.

Delovni ljudje socialistične, 
samoupravne in neuvrščene 
Jugoslavije imajo zgodovinsko 
'n moralno pravico protesti- 
rati ob vsem tem, kar se do- 
gjrja in kar se je dogajalo na 
Koroškem. Protestne izjave 
naših organizacij in posamez- 
nikov so odraz njihove glo
boke razredne in nacionalne 
zavesti in rezultat težkih zgo
dovinskih izkušenj, ki sta jih 
baš delavski razred in narod

prestala, preden sta si sama, z 
lastno krvjo izbojevala svo
bodo in samoupravno sociali
stično demokracija Naša in- 
temaeionalistična dolžnost je, 
da avstrijski delavski razred in 
njihove svobodne sindikate 
spomnimo na nekatera zgodo
vinska dejstva, ki bi jih lahko 
opomnila, da ni minilo niti 50 
let od tedaj, ko so prav te
danji avstrijski svobodni sindi
kati postali žrtev avstrofašiz- 
ma (izraz je vzet iz uradnih 
avstrijskih zgodovin).

Vsa leta nazaj smo v naših 
izjavah izražali naše upanje, 
da avstrijski sindikati - ki so, 
kot sami trdijo, .temelj avstrij
ske demokracije — ne bodo šli 
v kompromis s tistimi silami, 
ki tolerirajo nacionalšovini- 
stično dejavnost, ki se šopiri, 
zahvaljujoč „širokogrudnosti“ 
avstrijske demokracije. Prav ta 
„širokogrudnost“ pa orna

goča vzdušje, v katerem se s 
hladnokrvnimi potezami spre
jemajo odločitve o etnocidu 
dela nekega naroda, ki ni 
žrtvoval veliko le za svojo sva 
bodo, temveč tudi za svobodo 
vsega avstrijskega ljudstva in 
avstrijskega delavstva.

— Naj avstrijski sindikalni 
voditelji svojemu članstvu ob
razložijo zgodovinsko resnico 
o nastanku druge republike in 
naj ga opozorijo na čas med 
leti 1934 in 1945. Morda se 
heimatdienstovske parade in 
izzivanja ne bi zaključevala 
tako, kot se končujejo sedaj.

— Naj koroški 'sindikalni 
voditelji obrazi ože svojemu 
članstvu, daje Avstrijo okupi
ral (in priključil) Hitlerjev 
rajh in da so Avstrijo in Ka 
roško osvobodile čete proti
fašistične koalicije, med njimi 
tudi naši partizani (in ne oku

pirali, kot to trdi zvezni kanc
ler).

— Naj koroški sindikalni 
voditelji povedo svojemu 
članstvt^, da je bila neodvisna 
in svobodna Avstrija vzpostav
ljena z državno pogodbo šele 
leta 1955 pod pogojem, da ne 
bo dopuščala več nobene na
cistične dejavnosti, da bo za
gotovila enako svobodo tudi 
narodnostnim manjšinam, in 
najbrž se prav^v tem ne razu
memo! To, kar govori in pa 
čenja na Koroškem Heimat- 
dienst in še nekateri, močno 
spominja na oživljanje na
cizma. In imeti zaprte oči 
pred tem, je - milo povedano 

- velika napaka. "Naj se sindi
kalni voditelji na Koroškem 
zavedajo, da si s tem nalagajo 
veliko zgodovinsko odgovor
nost! Zato še enkrat: ne va
bite nas na ogled, poglejte raje 
v zgodovino in se zamislite!

delu in še manj upoštevali vse
binsko soodvisnost posameznih 
določil. V takih primerih verjet
no ni treba posebej opozarjati 
na to. da zakonskih rešitev niso 
soočili z dosedanjimi samo
upravnimi razmerami.

Dve tretjini pripomb na dola 
čila v osnutku zakona bomo 
lahko koristno uporabili v do
polnjevanju zakonskih določil, 
nekatere pa lahko že ta trenu
tek ocenjujemo tudi kot spod
budo za novo republiško in 
zvezno zakonodajo pa tudi za 
samoupravno zakonodajo v 
združenem delu.

Uvodne določbe in poglavje 
o družbenoekonomskih odna 
sih je bilo v središču pozor
nosti. Velika večina delavcev 
meni, da so temeljne rešitve, ki 
jih nakazuje zakon, sprejem
ljive. Posamezniki bi seveda 
želeli videti v zakonu tudi ma 
dele za delitev dohodka in oseb
nih dohodkov ter recepte za de
litev, predvsem pa recepte, 
kako uresničevati pravice iz mi
nulega dela

Delavci se v večini primerov 
strinjajo s predlaganimi kaz
nimi. ki morajo biti seveda ute
meljene. saj s tem ščitijo priza
devne delavce pred slabimi Pa 
ročilo pa še posebej poudarja 
da je treba zakonska določila 
opredeliti tako, da ne bo mo 
goče omejevati izvirnih pravic 
delavcev v združenem delu. ki

so že zagotovljene z ustavo. V 
javni razpravi so se delovni 
ljudje izrekli za mešane disci
plinske komisije z zunanjimi 
člani, čeprav imajo pomisleke, 
ali so določbe, ki omogočajo 
ustanavljanje skupne disciplin
ske komisije na ravni delovne 
organizacije, najbolj primerne, 
ker je po ustavi in tudi v osnut
ku zakona o združenem delu 
jasno, da se pravice in obvez
nosti iz delovnih razmerij ures
ničujejo v temeljnih organizaci
jah združenega dela Disciplin
ski postopki so po mnenju ve
čine razpravljavcev premalo 
opredeljeni. To se posebej velja 
za določbe, ki so povezane s 
povrnitvijo škode, povzročene 
na družbenih sredstvih. Preteh
tati pa bo treba tudi probleme 
in predloge za dopolnitev pa 
glavja o povezovanju osebnega 
dela z združenim delom.

In še to: če nismo v celoti 
zadovoljni z javno razpravo o 
osnutku zakona o združenem 
delu v krajevnih skupnostih in 
temeljnih samoupravnih interes
nih skupnostih, velja nasloviti 
kritiko za to razen na osnovne 
partijske organizacije, krajevne 
konference SZDL in osnovne 
organizacije ZSMS tudi na 
osnovne sindikalne organizacije, 
ki vsaj v tem delu javne raz
prave niso naredile vsega.

M HORVAT

TISKOVNA KONFERENCA
Osrednja slovenska proslava ob 40-letnid stavk tekstilnih 

in gradbenih delavcev Slovenije bo v soboto, 18. septembra v 
Kranju. Na njej pričakujejo 25.000 udeležencev, ki jih bo 
prvi nagovoril predsednik RS ZSS inž. Janez Baiborič, med
tem ko bo slavnostni govor imel predsednik CK ZKS France 
Popit.

Tako so na tiskovni konferenci, ki je bila v četrtek v 
Domu sindikatov v Ljubljani, novinarjem slovenskega tiska 
in RTV povedali predstavniki odbora za proslavo štirideset
letnice stavk tekstilnih in gradbenih delavcev Slovenije. Ta 
variši Rudi Ganzib, Branko Babič in Janko Liska pa so novi
narje opozorili na najpomembnejše dogodke tedanjega stav
kovnega gibanja, ki so ga tisoči delavcev doživeli kot veliko 
življenjsko izkušnjo in učinkovito šolo za nadaljnje boje s 
podjetniki, policijskim režimom, razdiralci delavske enot
nosti in kmalu nato tudi s fašističnimi okupatorji in doma
čini izdajalci.
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KAJ SMO STORILI...

Odločilne etape
V zadnjih dveh letih, zlasti pa letos, se je v slovenski ke

mični industriji marsikaj premaknilo na bolje Samoupravna 
organiziranost dobršnega dela delovnih organizacij iz te de
javnosti - gre za tri sestavljene organizacije: Chemo, Lek- 
Krka in Polikem - tudi vsebinsko prerašča v tehnološko 
zaokrožene in dohodkovno povezane gospodarske organiz
me Strokovnjaki in družbenopolitični dejavniki,, tehtajo" 
posamezne gospodarske in samoupravne poti, po katerih naj 
bi slovenska kemična industrija dosegla položaj, ki ga mora 
imeti v slovenskem in tudi v jugoslovanskem gospodarstvu 
glede na širše družbene koristi

Širše družbene koristi postajajo vse bolj tisti aspek't, ki ga 
..priznavajo" in upoštevajo tudi v posameznih delovnih orga
nizacijah in družbenopolitičnih skupnostih Res pa je, dado 
naštetih pozitivnih premikov ni prišlo z lahkoto, saj novi 
odnosi krepko, v posameznih primerih pa kar usodno pose
gajo v življenje kolektivov. Zavoljo tega je do sprememb in 
do dogovorov prihajalo šele potem, ko so kolektivi uvideli 
ekonomsko nujo takšnih korakov — sprememb proizvodnih 
programov, delitve dela, skupnih vlaganj, itd. Pogosto pa so 
bili potrebni tudi veliki napori političnih aktivov v delovnih 
organizacijah pa družbenopolitičnih skupnosti, da so prema
gali predsodke zaplotniškega gospodarjenja in bojazni za last 
no socialno varnost ob posledicah, ki jih prinaša povezovanje 
s sorodnimi podjetji (delitev delaj

Sindikat v tej dejavnosti je na vseh ravneh svoje organizi
ranosti odigral pomembno vlogo spodbujevalca za uresniče
vanje posameznih začrtanih nalog pri katerih pa so iz raz
ličnih razlogov nosilci nekolikanj zaspali Tako je denimo 
sindikat, konkretneje republiški odbor sindikata delavcev ke
mične industrije, odločilno prispeval k pravočasnemu spreje
manju temeljev srednjeročnega plana te dejavnosti, pomagal 
je kolektivu Pinusa iz Rač pogledati prek plota lastnega dvo
rišča, da se je povezal s SOZD Chemo, kamor po naravi svoje 
proizvodnje tudi sodi Omeniti velja tudi posvet proizva
jalcev premaznih sredstev (iz SOZD’Polikema), ki ga je skli
cal RO tega sindikata na temo delitve dela med posameznimi

j SOZD, medtem ko so povezovanje Donita, Svita in Mela
mina v OZD Donit spodbudile osnovne organizacije sindi
kata teh kolektivov,

Da pa ne bomo samo hvalili sindikata delavcev kemične 
industrije, povejmo, da je ostalo še veliko nedokončanega 
tako strokovnega kot družbenopolitičnega dela pri uresniče
vanju načel nove ustave in zlasti zakona o združenem delu. 
Velikanski zalogaj bo samoupravno organiziranje delovnih 
organizacij in sestavljenih organizacij v smislu določil zakona 
o združenem delu. V sestavljenih organizacijah, denimo, 
združevanje sredstev še ni izvedeno, pri čemer mnogi v posa
meznih delovnih organizacijah niso jasna načela soudeležbe 
na dohodku, ki nastaja na podlagi soudeležbe pri investi
ranju. Skleniti je treba tehnološke verige: marsikateri člen je 
še ostal zunaj sestavljenih organizacij združenega dela, če
prav vanje še kako sodi. Skratka, pred strokovnimi in druž
benopolitičnimi dejavniki v kemični industriji so najtežje in 
najbolj odločilne etape gospodarske in samoupravne reorga
nizacije te panoge. b. RUGELJ

\_______________________________________J

VEG KOT DELO
Letošnje mladinske delovne akci

je so praktično končane, čeprav 
bodo nekatere sklenili sredi septem- 
bra. Znani so tudi številni delovni 
uspehi mladih, ki so s svojim delom 
ponovno dokazali pomen mladin
skih delovnih brigad za hitrejši raz
voj naše družbe še posebej na manj 
razvitih območjih, kamor so se mla
di s svojimi akcijami predvsem 
usmerili.

Vendar je delovni pomen teh 
akcij samo del resnične vsebine. Tra
dicija prostovoljnega dela mladih iz
haja že iz narodnoosvobodilnega 
boja, prav tako pa tudi iz najtežjega 
obdobja graditve naše domovine ozi
roma odpravljanja strahotnih posle
dic vojne vihre. Žal smo potem ne
kaj let pozabljali na pomen prosto
voljnega dela mladih, ker so zlasti v 
obdobju liberalizma nekateri, ki so 
imeli dokaj besede, poudarjali, daje 
delo mladih predrago in da pomeni 
izgubo za družba „Mladi opravlja
jo", so govorili, ..predvsem tista 
opravila, ki jih lahko zaupamo samo 
nekvalificiranim delavcem. Ti pa se
veda naredijo mnogo več in razen 
tega jih vedno bolj nadomeščajo 
stroji". In žal smo se šele takrat, ko 
smo začeli z mladinskimi delovnimi 
akcijami spet skorajda orati ledino, 
začeli ob posledicah, Id so se kazale 
pri mladih, zavedati, kam nujno pri
vede takšno gledanje na soodvisnost 
med ljudmi in stroji, ki ne prenese 
nobene človeške logike v naši druž
bi.

Če bi namreč mladinske delovne 
akcije ocenjevali samo s stališča ma
terialnih vrednosti, bi nujno pozab
ljali na človeške vrednost, ki jih pri
našajo akcije. In razveseljivo je, da 
so uspehi vsako leto večji. Vse to pa 
je mnogo dragocenejše kot samo 
dela kajti misel, da na teh akcijah 
mladi ne gradijo samo dražbe, tem
več hkrati tudi selre, predstavlja res
nica ki je mnogo več od nešteto
krat povedanega gesla. Spoštovanje 
dela, tovarištvo, solidarnost, zavest 
o potrebnosti vsakogar v naši družbi 
in podobne vrednote so nujnosti, ki 
H jih morali zagotovo v naši družbi 
mnogo skrbneje negovati, kot pa jih 
v resnici. To mora biti tudi najvaž
nejši življenjski pomen namena mla
dinskih delovnih akcij, saj je sleher
na brigada tudi šola samoupravljanja 
in s tem praktična in teoretična 
vzgoja mladih samoupravljavcev.

Prav zato nam morajo biti tudi le
tošnje delovne akcije v poduk in raz
mislek. Ob številnih delovnih in

družbenopolitičnih uspehih, ob 
množični udeležbi in ob izrednem 
pomenu za okolja, kjer so brigade 
delale in živele, ne smemo prezreti 
tudi nekaterih napak in slabosti, ki 
bi jih veljalo do prihodnje pomladi 
temeljito analizirati. Slišati je gla
sove, da je bilo med brigadirji še 
vedno premalo študentov in dijaške 
mladine iz tistih središč, kjer je naj
bolj čutiti malomeščanstvo in po

trošniško miselnost, kar nedvomno 
kazi odnose med mladimi. V nekate
rih občinah so predvsem zaradi sla
be propagande in informiranosti 
zbrali manj brigadirjev, kot bi lahko 
pričakovali, v drugih so se predvsem 
naslonili na mlada ki so jim v delov
nih organizacijah odobrili plačane 
dopusta v tretjih pa je bilo toliko 
prijav, da vseh sploh ni bilo mogoče 
upoštevati. Poleg tega v nekaterih 
brigadah ni bilo najbolje urejeno gle
de prehrane, prostega časa, zdrav
stvenega varstva in higiene, kar je 
predvsem posledica včasih morda 
pretiranega varčevanja s sredstvi za 
te namene, če se primerjamo z dru
gimi republikami. Tudi o nekaterih 
kadrovskih rešitvah ni-bilo dišati 
najboljšega mnenja, kar je vsekakor 
oviralo prijateljsko delovno vzdušje 
in še posebej kazilo samoupravne

DRAVOGRAD

Predsedstvo občinskega sveta ZSS 
je na zadnji seji sklepalo o zaključni 
problemski konferenci, na kateri 
bodo delegati vseh osnovnih organi
zacij sindikata in družbenopoli
tičnih organizacij te koroške občine 
15. septembra obravnavali sklepno 
politično oceno o javni razpravi o 
osnutku zakona o združenem delu 
ter nadaljnje naloge sindikatov pri 
uresničevanju ustavne vsebine samo
upravljanja. Ko pa so člani predsed
stva ocenjevali akcijo poglabljanja 
samoupravnih odnosov, so med dru
gim ugotovili, da so v vseh delovnih 
kolektivih v občini - z eno samo 
izjemo - opravili javno razpravo o 
osnutku zakona o združenem delu.

V javni razpravi je sodelovalo precej 
delavcev, uspešno je potekala raz
prava tudi v krajevnih skupnostih, 
nekoliko slabše pa v samoupravnih 
interesnih skupnostih.

odnose, na kar so mladi, razumljiva 
še posebej občytljivi

Vodstva ZSMS v naseljih, obči
nah in republiki so morala nekajkrat 
odločno ukrepati - in tako je tudi 
prav. Vsekakor pa bi si morali priza
devati, da bi sodelovalo v brigadah v 
prihodnjih letih kar največ mladih 
in zato zagotoviti ustrezna sredstva, 
poskrbeti za še boljše priprave, pose
bej kadrovska poiskati vse pestre 
oblike mladinskih delovnih akcij, Id 
bi bile morda vezane tudi na do
mače kraje in hkrati javno in odloč
no pokazati na vse tiste, ki nočejo 
priznati pomena mladinskih delov
nih brigad ali jih celo ovirajo zaradi 
osebnih nasprotovanj ali ležernosti 
do uresničevanja sprejetih nalog.

Ne gre samo za spoznanje, da na
pake in slabosti odmevajo med mla
dimi, čeprav je tudi res, da razvajen
ce in nezadovoljneže hitro prizade
nejo tudi povsem razumljive razme
re iz brigadnega življenja in dela. 
Gre predvsem za to, da morajo biti 
brigade v resnici mesto, kjer mladi 
ne ustvarjajo samo boljših pogojev 
za družba temveč se hkrati ob delu 
tudi kalijo kot samoupravljavci, ki 
bodo morali v kratkem na svoja 
ramena sprejemati vedno težje nalo
ge. Vse to pa seveda še zdaleč ni 
samo naloga mladih, temveč še 
mnogih drugih, naj si gre za raven 
organizacij združenega dela in kra
jevnih skupnosti ali pa za občine in 
republika

JANEZ KOROŠEC

Predsedstvo dravograjskih sindi
katov je na svoji zadnji seji ocenilo 
tudi gospodarjenje v letoaijem pr
vem polletju. Tudi nekatere dravo
grajske temeljne oziroma druge 
organizacije združenega dela so pol
letno gospodarjenje sklenile z iz
gubo. Zato so 31. avgusta sklicali 
posvetovanje predsednikov osnovnih 
organizacij sindikata in delavskih 
svetov iz temeljnih organizacij zdru
ženega dela, ki so poslovale z izgu
bo, in se pogovorili o vzrokih za to, 
o ukrepih, ki so bili sprejeti za 
boljše gospodarjenje, in o tem, ali so 
delavci razpravljali o vzrokih izgube 
in o ukrepih, da bi v prihodnje 
uspešneje gospodarili Posvetovanja 
so se udeležili tudi predstavniki iz
vršnega sveta Skupščine občine Dra
vograd, ki bo pripravil posebno po
svetovanje z direktorji in računo
vodji temeljnih in drugih organizacij 
z namenom, da skupaj proučijo 
vzroke izgub in predvidene ukrepe 
za njihovo odpravo.

E. K.

Komunist *■ DE

IZ OBČINSKIH ORGANIZACIJ

IZ REPUBLIŠ
KIH ODBOROV

SINDIKAT DELAVCEV 
KEMIČNE INDUSTRIJ11 
SLOVENIJE: 10 je razprav
ljal o pripravi poročila o jav
ni razpravi o osnutku zako
na o združenem delu, ki ga 
bodo obravnavali na seji re
publiškega odbora. Seznafi1* 
se je tudi z osnutkom samo- L 
upravnega sporazuma o var
stvu pri delu v kemični in^' 
striji Jugoslavije, sejo pa je Q
sklenil z obravnavo primer- ^
jalne analize gospodarjenj3 j
organizacij kemične in<Iu' v
strije Jugoslavije v minulenj ^
letu, ki jo je posredoval ^
zvezni odbor sindikata d®' 
lavcev industrije in rudarstva 
Jugoslavije. V(

ti
SINDIKAT DELAVCEV j

PROMETA IN ZVEZ SLO' d
VEN1JE: Svoj, jesenski d®" n
lovni program je RO zač®1 t
uresničevati s sejo 10. ^a t
njej so se pogovorili o sklic3 r
plenarne seje RO (ta bo l^ 
septembra) in o pomeri1 b' (j
nosti obeh točk dnevnega „
reda: organizacijski in vse- c
binski oceni javne razprave 0 (
osnutku zakona o zdru- t
ženem delu ter o program3 r
dela RO do septembra 197'• t

r
Poleg tega so člani izvršnega \
odbora obravnavali infor- ;
macijo o posvetovanjih z (
udeleženci samoupravni!1 > j 
sporazumov o delitvi do- (
hodka in osebnih dohodkov, ; 
ki jih je RO organiziral v le
tošnjem prvem polletju, ra
zen v PTT prometu, kjer bo 
posvet septembra.

Pri oceni posvetov je tre
ba posebej povedati, da pro
metne dejavnosti, z izjemo 
Luke Koper, z razporejenimi 
sredstvi za osebne dohodke 
niso prekoračile po samo
upravnih sporazumih dogo
vorjenih sredstev. Soraz
merno malo je tudi takih de
lovnih organizacij, ki so lani 
kršile samoupravne spora-. 
zume v dejavnostih prometa 
in zvez. Tem so skupne ko
misije udeležencev spora
zumov že izrekle ustrezne 
kazni.

DELAVCI SPRAŠUJEJO — PREDSEDNIK ODGOVARJA • DELAVCI SPRAŠUJEJO — PREDSEDNIK :W[<n

Ozimnica — do boljše rešitve!
Bora Jovanovič, kvalificirani dela

vec iz Beograda, Jove Iliča 89, spra
šuje:

Ali se bodo sindikati tudi letos 
angažirali v organiziranju nakupa 
ozimnice?

Bodo! To predvsem zato, ker ni 
dokončno rešeno, še zlasti v mnogih

Raziskovalni center za samo
upravljanje pri RS ZSS deluje že de
seto leto. Prva brošura je izšla 1. 
septembra 1966. leta (Mitja Švab, 
Pavel Vindišar: Mnenja delavcev in
dustrije in rudarstva SR Slovenije o 
družbeni in ekonomski reformi). 
Programska osnova raziskovalnega 
centra je v proučevanju družbenih 
odnosov s stališča socioloških, poli
toloških, ekonomskih in samouprav- 
no-normativnih procesov, številne 
raziskave, ki so jih opravili sodelavci 
centra, so pomagale do mnogih no
vih spoznanj ali pa so opozorile na 
probleme, kar je pomenilo koristno 
osnovo v političnih akcijah in delu. 
Uporabnost izsledkov kot tudi me
todologije za raziskovanje mnenj, 
stališč in ocen delavcev glede aktual
nih družbenih procesov je bila že 
mnogokrat preverjena in potrjena. 
Seveda je navzlic temu pri prouče
vanju naše družbene prakse nujno 
nadaljnje iskanje poti in izpopolnje
vanje raziskovalnih metod.

Pred nedavnim sta bili zaključeni

velikih mestih in industrijskih cen
trih, trdno, nenehno in dolgoročno 
preskrbovanje delavcev s kmetijsko- 
-živilskimi izdelki. Če sindikat tega 
ne bi delal, bi se ne godilo samo to, 
da bi delavci pozimi v posameznih 
krajih drago plačevali živila, ampak 
tudi to, da živil sploh ne bi bilo ali

dve raziskavi: raziskava o delavcih iz 
drugih republik v slovenskem gospo
darstvu in Ljubljani ter raziskava 
ocen in stališč delavcev v sloven
skem gospodarstvu glede lanskih 
družbenopolitičnih aktualnosti.

Publikacija o delavcih iz drugih 
republik v slovenskem gospodarstvu 
in Ljubljani (Javno mnenje št 56) je 
prispevek k proučevanju notranjih 
(jugoslovanskih) ekonomskih mi
gracij. Osrednja pozornost v raz
iskavi velja delavcem iz drugih re
publik, ki so ali se zaposlujejo v vseh 
panogah našega gospodarstva. Bralec 
lahko v publikaciji ugotovi, iz kate
rih republik prihajajo, v katerih pa
nogah se zaposlujejo, kako dolgo 
ostajajo v Sloveniji, kakšna so nji
hova pričakovanja in problemi in se
veda - kakšna in kolikšna je inte- 
griranost teh delavcev v novem so
cialnem in delovnem okolju.

Druga publikacija: ..Delavci o 
svojem družbenoekonomskem po
ložaju" (Javno mnenje št. 57) skuša 
osvetliti stališča in ocene delavcev v

pa ne dovolj in pravočasno.
Vemo, da organiziranje nakupov 

ozimnice, gledano dolgoročno, ni 
rešitev niti izhod. Trajnejša in prava 
rešitev je na drugi strani: v poveča
nju kmetijske proizvodnje in v pove
zovanju organizacij s tega področja s 
predelavo, trgovino in porabo. Nuj-

gospodarstvu do aktualnih družbe
nopolitičnih dogajanj minulega leta: 

Kaj pomeni razpolagati z do
hodkom, o katerih elementih ce
lotnega dohodka odločajo delavci 
bolj in o katerih manj. odločanje in 
delegatski sistem, ukrepi za stabi
lizacijo gospodarstva itd. Po
drobneje so obdelani tudi delegatski 
odnosi v TOZD in med njimi, pa vse 
do občinske skupščina V tretjem 
delu te raziskave pa se srečujemo s 
problematiko letovanja in rekreacije 
delavcev. Zbrani in obdelani podatki 
temelje pretežno na delavčevih sub
jektivnih spoznanjih. Čeprav ne 
kaže te plati enačiti z objektivno 
stvarnostjo, ni za to nič manj po
membna. Vsi , ki se ukvarjajo s to 
problematiko, vedo, da so posa
meznikove ocene pogosto vodilo pri 
njegovih reakcijah (odločitvah) in 
pogosto tudi podlaga za določena 
stališča. Spoznavanje stališč delav
cev je bil tudi osrednji cilj v tej štu
diju

SAŠA MICKI

no bi bilo vnaprej vedeti, kaj bomo 
in po kateri ceni pridelovali, tako da 
bi bili zadovoljni porabniki in proiz
vajalci.

V sindikatih vidimo rešitev za 
boljšo preskrbljenost s kmetijsko- 
živilskimi proizvodi mest in indu
strijskih centrov prav v odpravljanju 
sedanjih pomanjkljivosti, v širšem 
povezovanju, ki bo omogočilo, da bi 
našli rešitve tudi za vse tisto, kar 
zdaj otežkoča preskrbo: zgraditev 
skladišč in hladilnih naprav ter reše
vanje drugih vprašanj proizvodnje in 
trgovine.

Sindikati se in se bodo še naprej 
zavzemati za takšne rešitve. Dokler 
jih ne bo in dokler sistem preskrbo- 
vanja z živili ne bo povsod dobro 
deloval, bomo organiziranju nakupa 
ozimnice priče tam, kjer preskrblje
nost ni zadovoljiva. Dokler do tako, 
se bo sindikat ukvarjal tudi z ozim
nico ne glede na kakršnekoli pri
pombe, češ da je to prakticizem in 
podobno. To je trenutni ukrep, ki 
pa lahko prispeva, da bi se delovni 
ljudje pravočasno in v ugodnih oko
liščinah oskrbovali s potrebnimi ži
vili.

Organizacije sindikata bodo na 
podlagi ocene razmer skrbele za 
organizirano preskrbo z ozimnico. 
Pri tem pa morajo imeti vseeno glav 
no vlogo specializirane organizacije 
v proizvodnji, predelavi in trgovini 
kmetijsko-živilskih proizvodov ter 
organizacije družbene prehrane, 
banke in podobno. Te morajo biti 
pravzaprav konkretni nosilci akcije 
za preskrbo z ozimnico.

STAŠA MARINKOVIČ

RAZISKOVANJE JAVNEGA MNENJA

NOVI PUBLIKACIJI

JURE BILIČ, sekretar v IK 
predsedstva CK ZKJ, v raz
govoru za časnik „Pitanja“: 

Resje, da smo se po nekaterih 
težavah, krizah odločili za re
strikcije, ki pa so bile v osnovi 
uperjene proti konservativnim in 
reakcionarnim silam, pred kate
rimi smo branili socialistično 
samoupravljanje, našo svobodo 
in neodvisnost V teh predhod
nih restrikcijah je bilo videti, kot 
da se to nanaša tudi na pdilič
na demokralične svoboščine in 
ustvarjanje nasploh. Zame je to 
prehoden pojav. To ne postaja 
sistem. Restrikcija ni naš sistem. 
Če so bili restriktivni ukrepi, če 
so morda še danes, je potrebno 
najprej videli, proti kakšnim po
javom so usmerjeni Vendarle je 
bistveno nekaj drugega: ta da 
želimo v temeljih spremeniti 
družbene odnose, ki naj bi zago
tovili bolj demokratične svo
boščina Demokracija v socializ
mu ni količinsko in operativno 
vprašanje, temveč problem bi
stvene spremembe družbenih od
nosov. Ali niso sprejetje nove

ustave, odločitve X. kongresa 
ZKJ in vsa kar danes delama 
ogromen prispevek razvoju naj
širše svobode in demokracije? 
In kaj je slednjič svoboda in de
mokracija, če ne prav množično 
sodelovanje ljudi pri upravljanju 
z usodo družba v kateri živijo?

■

Ali ste v vaši organizaciji
že izbrali Ž

sindikalnega zaupnika 3 >
Prešernove družbe?

V tovarni „Ebkorativna" v občini Ljubljana-Šiška je bila 
več let uspešna zaupnica Prešernove družbe JOŽICA GlM- 
PEU. Njo je zamenjal VILI MOKOREL, kije zbral za letoš
nje knjižne zbirke PD že 167 naročnikov.



v središču pozornosti

dve tretjini neizkoriščenih Štipendij titovega sklada 
2A-MLADE DELAVCE

Skupščina Titovega sklada za štipendiranje mladih delavcev in 
°k delavcev SR Slovenije bo prihodnji torek obravnavala in po- 

y7eva/a preciloge izvršnega odbora za štipendiranje v šolskem letu 
../6/77. Letos, 25. map, so v sredstvih javnega obveščanja obja- 

1 že drugi razpis štipendij, odkar obstaja ta sklad tudi v naši 
Publiki Razpisanih je bilo 120 štipendij, od tega 60 namenjenih 
Pdirn delavcem.

/^e razmišljanje naj tokrat 
^.vprašanju, kakšen je bil le- 

odziv na razpisane štipen- 
za mlade delavce. Znano je, 

r bil prvo leto ta odziv iz- 
. 110 nezadovoljiv in da so bile 
jJ^at dodeljene štipendije Ti- 
^,Vega sklada le dvema ali trem 

adim slovenskim delavcem, 
d jtošnje predloge so posre- 

afe skupne komisije podpis- 
.samoupravnega sporazuma
pendiranju učencev in štu»Šti 

do«
.nt°v, predlagatelji kandida- 
^ pa so bile dmžbenopditič- 
u organizacije oziroma samo- 
rfu37™ organi. Do prvotnega 
va m *S- jubja, je bilo posredo- 
3^1 le 94 predlogov (od tega 
, za mlade delavce), do po- 

jsanega roka, 16. avgusta — 
d j ^ predlogov (še 7 za mla- 
^ delavce).

prvem pregledovanju 
Predlogov je izvršni odbor ugo- 
.vil> da mnogi predlagatelji 
s° Upoštevali razlage kriterijev 

j? podelitev Titove štipendije, 
•o je bfla-sprejeta na zadnji seji 
KUpščine Titovega sklada in 
jr^redovana javnosti. Gre za 

'rnejšo^^azlago, kako dosled- 
'0Uveljavljati'merila pri ocenje- 
r^U družbenopolitične angaži- 
rg 0?1*,učnih oziroma delovnih 
nrJt; 0v in razredne pripad- 
ran' ^^didatov za štipendi-

j. Predvsem letos znova ugotav- 
J^nio izredno slab odziv na raz- 
[lsane štipendije za mlade de- 

saj je bilo za razpisanih 
štipendij posredovanih ko- 

I aJ 39 predlogov. Največ pred- 
dS®' je posredovala skupna ko- 

S1ja podpisnic samoupravnega 
Porazuma občine Maribor, in 

kar 10, občina Ljubljana- 
'ska 4i p0 2 kandidata so pred- 
^le občine Ljubljana-Vič, 

očevje, Šmarje, Tržič in 
dinika, 15 občin pa po 1 kan
tata mladega delavca.

, 0d predlaganih 39 mladih 
avpev bo izvršni odbor 21 

*~ndidatov predlagal skupščini 
hovega skiaoa za odobritev

štipendije, medtepi ko dmgi ne 
izpolnjujejo pogojev za pridobi
tev pravice do te izjemne šti
pendije. Kaže torej, da bosta 
dve tretjini štipendij za mlade 
delavce ostali neizkoriščeni Pri 
predlogih za mlade delavce so 
bili slabo opredeljeni predvsem 
rezultati njihovega dela.

KJE SO TEHNIČNO 
POSEBNO NADARJENI

MLADI DELAVCI?
In kaj je mogoče k letošnjim 

predlogom kandidatov za šti
pendijo Titovega sklada iz vrst 
mladih delavcev še dodati? Šte
vilo predlogov, kakorkoli je še 
vedno zelo skromno, je v pri
merjavi z lanskim letom vendar
le skoraj podeseterjeno. Ob 
skrbnem prebiranju predlogov 
pa se vsiljuje misel, da so se 
predlagatelji, še posebej samo
upravni organi, vse premalo 
ogledovali po tehnično nadar
jenih mladih delavcih, po tistih, 
Id na svojih delovnih mestih do
segajo izredne delovne rezul
tate, po mladih, že uveljavljenih 
ali še neuveljavljenih (neprizna
nih!) racionalizatorjih in nova- 
torjih. Prav ta kriterij pa razpis 
posebej poudarja, saj je v njem 
zapisano, da bodo pri odloča
nju o štipendiranju mladih de
lavcev upoštevali tudi, „če pri 
svojem delu dosegajo nadpo- 
prečne delovne rezultate in so 
aktivni na področju novatorstva 
in iznajditeljstva“.

Po tem kriteriju nismo v Slo
veniji v dveh letih predlagali niti 
enega samega mladega delavca 
za štipendijo Titovega sklada! 
Pa vendar je znano, da imamo 
prav Slovenci danes iz vrst gene
racij, ki so se šolale že povojni, 
na univerzi in v proizvodnji ve
liko odličnih strokovnjakov, 
celo znanstvenikov, ki so se tež
ko prebijali po strmih stopnicah 
izobraževanja ob delu ali po 
delu v proizvodnji, tako rekoč 
od vajenca do najvišjih akadem
skih naslovov. Tudi danes nam 
tehničnih in drugih talentov

med zaposlenimi mladimi delav
ci prav gotovo ne manjka, je da 
smo očitno bolj slepi za delov
no afirmacijo mladih, medtem 
ko hitreje priznavamo in upo
števamo njihovo družbenopoli
tično angažiranje.

V knjigi ,,Inventivna dejav
nost v združenem delu", ki smo 
jo v založbi Delavske enotnosti 
izdali letos, so v poglavju 
»Znanstveno tehnološka revolu
cija in mi“ citirane tudi misli 
Borisa Kidriča, ki jih je izrekel 
v svoji obrazložitvi predloga za
kona o izumih in tehničnih iz
boljšavah 1948. leta. Takole 
pravi: »Izumitelji, novatorji in 
racionalizatoiji so pionirji pri 
izgradnji naše države, na čelu 
delovnega razreda v borbi za so
cialistično preobrazbo naše 
države ... Med številnimi po
manjkljivostmi in slabostmi je 
treba takoj izkoreniniti vse 
tiste, ki so očitno nastale zaradi 
nezadostne skrbi naših ustanov 
in vodilnih za zagotavljanje pri
mernih pogojev za razvoj izumi
teljstva, ali pa se kaže v biro
kratskem odnosu do izumite
ljev, predvsem novatorjev in ra
ci on dizatorjev."

Te misli Borisa Kidriča nava
jam, ker se zdi, da so še aktual
ne kljub razvitemu samouprav
ljanju. Ali nismo povsem odpo
vedali tudi danes, ko naj bi po
iskali tiste mlade delavce, ki jih 
k novatorjem in racionalizator- 
jem lahko prištevamo, če ne že 
z vsemi atributi za njihove kon
kretne uspehe pa vsaj glede na 
njihova očitna nagnjenja, težnje 
in hotenja.

KAKŠNE SO 
POKLICNE TEŽNJE 

MLADIH DELAVCEV, 
KANDIDATOV 

ZA ŠTIPENDIJE 
TITOVEGA SKLADA?

Seveda se bo moral tudi Ti
tov sklad usmeriti na štipendira
nje študija za poklice, ki so 
združenemu delu najbolj po
trebni. Izvršni odbor Titovega 
sklada pa je ob letošnjih predlo
gih kandidatov za štipendije 
mladim delavcem cel o ugotovil, 
da se kandidati ne odločajo niti 
za smeri svojega osnovnega po
klica, pač pa predvsem za izo
braževanje v politološki oziro
ma družboslovni smeri.

Ob podrobnejšem pregledo
vanju predlogov iz vrst mladih 
delavcev lahko ugotavljamo na
slednje: res je, le slaba tretjina 
predlaganih kandidatov se želi 
izobraževati bodisi v svoji stroki 
(strojni tehnik na strojni fakul
teti) bodisi v stroki, ki ustreza 
napredovanju v panogi (po go
stinski šoli na višji upravni šoli), 
čeprav bi pričakovali, da bo po
klicno že usmerjeno nadaljnje 
izobraževanje med mladimi de
lavci praviloma pogostejše. V 
drugo skupino, sicer bolj malo
številno, lahko razporedimo 
tiste, ki želijo .uresničili svoje, 
nemara prav zaradi denarnih te
žav v mladosti neuresničljive 
želje in talente: nekateri, ki 
imajo poklicno šolo, želijo po
stati učitelji, gradbenik želi po
stati likovnik, elektrikar glasbe
ni pedagog, ključavničar letal
ski tehnik itd. Bolj zaskrblju
joča je usmeritev kakih 20 mla
dih delavcev (od skupaj 39 kan
didatov!), ki se opredeljujejo za 
višješolski ali visokošolski študij 
politološke in družboslovne 
smeri. Seveda v načelu pri posa
mezniku ne bi smeli imeti po
mislekov, če želi tudi kvalifici
ran delavec ali tehnik nadalje
vati študij na teh študijsldh 
smereh, toda že samo podatek, 
da se je kar.8 kandidatov odlo
čilo za študij na višji upravni 
šoli, kaže, da je močna težnja 
mladih delavcev zapustiti pro
izvodno delo in se preseliti v pi
sarne. Nemara je to tudi posle
dica podcenjevanja dela v proiz
vodnem procesu v praksi in mi
selnosti o tem, da hitro kaj ve
ljaš, če si, denimo, ekonomist, 
pravnik ali upravni delavec. Ne
mara zato iščejo mladi delavci 
svojo boljšo perspektivo pred
vsem zunaj delovnega procesa. 
Očitno smo v tovarnah še vse 
premalo storili za to, da bi se 
mladi delavci navduševali za 
lastno nadaljnje strokovno izo
braževanje praviloma v smeri, ki 
so si jo izbrali že z dosedanjim 
poklicem. Res je, da vsako pra
vilo pozna izjeme, toda po le
tošnji beri predlogov za štipen
dije Titovega sklada mladim de
lavcem lahko, žal, le ugoto
vimo, da so izjeme tisti, ki se 
žele strokovno izpopolnjevati v 
svojem sedanjem poklicu.

. SONJA GAŠPERŠIČ
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| Medsebojna razmerja | 
1 v združenem delu 1

■

V javni razpravi o osnutku zakona o združenem delu 
posvečajo delovni ljudje veliko pozornost zlasti četrtemu 
poglavju osnutka, ki govori o medsebojnih razmerjih de-\ 
lavcev v združenem delu, torej o vprašanjih, ki smo jih 
doslej imenovali »delovna razmerja" in jih urejali s poseb
nimi zakoni. Mnogo pripomb leti že na sam pojem »de
lovno razmerje", ki se je ponovno pojavil, čeprav v zad
njem zakonu ne obstaja, temveč se je uveljavil nov pojem 
»medsebojno razmerje". Več razpravljavcev sodi, da ne 
gre za delovno razmerje v starem smislu besede, vendar ta 
pojem vzbuja asociacijo na mezdni odnos, ki smo ga že 
davno presegli.

Razpravljavci zlasti kritizirajo rešitve, ki jih ponuja 
osnutek zakona o pripravnikih: po njem lahko vsaka 
organizacija združenega dela sprejme toliko pripravnikov, 
kolikor hoče, zatem pa jih lahko brez odgovornosti za 
njihovo nadaljnjo usodo odpusti, kar je slabša rešitev od 
dosedanje. Hkrati pa razpravljavci podpirajo prizadevanje, 
da bi s pomočjo novega zakona okrepili delovno disci
plino. Zavzemajo se tudi za primerne ukrepe v primeru 
kršitve discipline. Izogibati bi se bilo treba formalnim 
rešitvam, po katerih bi bili v zakonu predvideni disciplin
ski ukrepi sredstvo v rokah tehnokracije; družbenopo
litične organizacije so se dolžne zavestno bojevati za.ure
sničevanje discipline, kar je tudi osnovni namen predla
ganega zakona.

Tudi denarne kazni so v sred:šču pozornosti javnosti, 
predvsem med delavci. Nekateri nasprotujejo denarnim 
kaznim, češ da bodo prizadele predvsem delavce v nepo
sredni proizvodnji, kajti njih je najlaže kaznovati. Ce 
bodo že ostale, morajo biti pogoji za njihovo izrekanje 
bolj natančno opredeljeni.

Pogosto neumestno uporabljamo izraz »nedelavci", ker 
tisti, ki ne delajo dovolj, temu niso vedno sami krivi. V 
mnogih primerih gre za slabo organizacijo in za pomanj
kanje dela ter še za druge probleme. Kadar gre za ostre 
kazni zaradi zamujanja, ne bi smeli pozabiti, da je vzrok 
zamujanja pogosto slabo organiziran promet. Delavci niso 
proti večji disciplini niti niso proti kaznovanju prekrškov, 
vendar je treba pogoje kaznovanja točno opredeliti, da ne 
bi prišlo do zlorab pri uresničevanju zakona.

Kot je znano, je po osnutku zakona o združenem delu 
možno prekiniti delovno razmerje zaradi nediscipline, ne
odgovornosti, izdajanja poslovnih skrivnosti ali podob
nega - o tem ni dileme. Toda ali je treba človeka po sili 
zakona upokojiti? O tem vprašanju zelo razgreto razprav
ljajo tako ljudje iz prakse kot ugledni pravniki. Večina 
sodi, da je treba ta del gradiva točneje opredeliti, kajti 
posamezne formulacije dopuščajo različne razlage, tudi 
takšne, ki lahko delavcu škodijo.

Nove samoupravne ustanove — javni pravobranilec in 
sodišča združenega dela — so v določenih razmerah dru
gostopenjski organi za reševanje sporov v kolektivu. V 
takšnem primeru je prvostopenjski organ delavski svet. 
Kadar nastopa delavski svet kot drugostopenjski organ, 
sprejme prvi sklep komisija organa upravljanja. Pogledi na 
to vprašanje pa so različni. Nekateri sodijo, naj bi delav
ski svet ne imel prevelikih pravic; kadar bi bil prvosto
penjski organ, naj bi bil drugostopenjski organ zbor delav
cev. V tem primeru bi problem rešili v kolektivu, preden 
bi se obračali na nekoga zunaj njega. Vendar pa večina 
misli, da so rešitve, ki jih predlaga osnutek zakona, zado
voljive in da jih je treba podpreti, čeprav bi jih kazalo v 
nekaterih primerih tudi dopolniti. Točneje bi bilo treba 
opredeliti tudi nekatera vprašanja o vlogi sindikata, ki je 
sicer omenjen na 33 mestih v zakonu, kljub temu pa.ni 
dovolj jasno, na kateri organ, izvršni odbor ali sindikalni 
forum se delavec lahko obrne, če potrebuje zaščito ali 
pomoč.

Še vedno tudi ni enotnega stališča o tem, ali naj bodo v 
disciplinske komisije vključeni predstavniki občine ali ne.

VINKO BLATNIK
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Preizkušnja naše sposobnosti
rištva. To so bili lepi časi," se spo
minja Mirko Hajdinjak.

Po »svojih univerzah" je bil Mirko 
Hajdinjak nekaj časa matičar v Len
davi, gozdni delaveCj industrijski mi
ličnik v lendavski Nafti.... »Spoznal 
sem, da bo potrebno končati neko 
šolo, saj je postajalo delo vse zahtev
nejše in tisti, ki smo takoj po vojni 
zagrabili za krampe in lopate in bili 
družbenopolitični delavci, smo bili 
največkrat brez šolske izobrazbe. Vpi
sal sem se v dopisno srednjo ekonom
sko šolo in jo končal. Nove delovne 
dolžnosti v kmetijskih zadrugah so za
htevale novo znanje." Pred leti je zato 
končal srednjo kmetijsko šolo in nato 
po »direktorovanju" v KZ Lendava 
postal vodja prodaje v lendavskem 
Varstroju.

»Vedno sem se najbolje počutil 
med delavci. Vendar sem bil nekoliko 
presenečen, ko so mi povedali, naj bi 
prevzel dolžnost predsednika med
občinskega sveta zveze sindikatov. To 
je odgovorna in zahtevna funkcija. Še 
posebej sedaj, ko so naloge, dolžnosti 
in pravice sindikata v združenem delu

in družbi na sploh zelo poudarjene. 
Večkrat razmišljam, ali smo vsaj v na
ših organizacijah sposobni prevzeti in 
uresničiti vse naloge, ki jih ima sindi
kat!? Vselej morda še ne, vendar pa 
javna razprava o osnutku zakona o 
združenem delu kaže, da bo vse manj 
težav, če se bomo dobro organizirali 
in če se bodo naši aktivisti zares uspo
sobili za sleherno akcijo. Prav javna 
razprava o osnutku zakona o zdru
ženem delu je zato preizkušnja sindi
kalne organiziranosti in učinkovitosti 
po zadnjem kongresu."

»Da“, nadaljuje Mirko Hajdinjak, 
»v javni razpravi, ki je zajela v Pomur
ju najmanj 90 odstotkov delavcev, 
smo tudi spoznali slabosti naše organi
ziranosti, spopadali smo se spolprole- 
tarsko miselnostjo, ki je ponekod še 
zmeraj globoko zakoreninjena. V ta
kih razmerah delavci prepuščajo vse 
vzvode upravljanja vodilnim struktu
ram ter se zadovoljujejo le s tem, da 
odbijejo svoj delovni čas, dobijo plačo 
in nato popoldne nadaljujejo z delom 
na svoji kmetiji. Prav v tem nas čaka 
še mnogo dela. Nele sindikat, temveč 
vse družbenopolitične organizacije.

Ocenjevali pa smo zakon tudi s sta
lišča, kolikšno spodbudo pomeni za 
hitrejši razvoj našega gospodarstva, 
kako se lahko povezujemo med seboj 
in z delovnimi kolektivi v razvitih pre
delih republike. Pomurje naravnost 
vpije po večjih naložbah v nove indu
strijske zmogljivosti, vendar pa mo
ramo storiti tudi vse, da bomo sedanje 
čim bdj izkoristili. Do sedaj smo v 
sindikatih posvečali premalo pozor
nosti največjemu bogastvu Pomitrja — 
živilsko predelovalni industriji in kme
tijski proizvodnji. Našega vpliva sko
rajda ni bila Se letos bomo zato 
usmerili svoje sile tudi na to področje. 
Na to nas opozarja vse glasnejša za
hteva delavcev, ki so začasno zaposle
ni na tujem, da želijo doma dobiti 
delo.

Poleg teh vprašanj pa smo v sindi
katih usmerili akcijo tudi v zboljšanje 
zdravstvenega varstva; kjer imamo 
stare in težke probleme, ter v urejanje 
odnosov med gospodarstvom in druž
benimi službami, kot je to zapisano v 
ustavi in v osnutku zakona o združe
nem delu."

M. HORVAT
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ŽIVOMIR DŽURIČ: Nova to
varna pomeni začetek indu
strijskega razvoja naše ob
čine

VERA DŽURDŽEVIČ: Srečna 
sem, ker sem dobila delo v 
tovarni

MILIJAN ANDŽELIC: Mladi 
bomo dobili vsakdanji kruh v 
domačem kraju

MILESA KOVAČEVIČ: Kaj
pomeni mlademu človeku 
več kot to, da se lahko z 
lastnim delom osamosvoji?

MILE RADOVIČ: Doslej smo 
v občini poznali le drobno 
obrt

SREČKO ŠENTJURC: S to
varno smo ustvarili mnogo 
več kot pa samo novo proiz
vodnjo

PRED OTVORITVIJO NOVE TOVARNE TIM LAŠKO V MIONICI

KO BESEDE 
POSTANEJO 
STVARNOST

Edinstven primer pomoči nerazvitega nerazvitemu — Kako so Laščani postali 
bratje nerazvite Semberije — Most tovarištva prek republiških meja

Enajstega septembra, ob 32. ob
letnici osvoboditve Mimice, meste
ca z nekaj več kot tisoč prebivalci, 
z edino asfaltimo ulico, bo ta del 
Semberije praznoval. Zato so pri
sluhnili težavam občanov tega dela 
nerazvite Srbije, razumeli vse do 
Šumadije- To bo slavje, da malo ta
kih: po več letih naporov, prošenj, 
obljub, načrtovanj bodo tega dne 
prvič zaropotali stroji v prvi nji
hovi tovarni, v prvem njihovem in
dustrijskem obratu, za katerega so 
občani sami zbrali veliko denarja 
in v katerem bo dobilo delo 208 
občanov. Gre za tovarno, ki jo gra
di kolektiv TIM iz Laškega z delom 
svojega denarja, ki so ga prihranili 
nekdanji rečiški rudarji. Rudarji, ki 
so še pred leti morali sami iskati 
kruh drugje, dokler si niso zgradili 
tovarne za proizvodnjo stiropora. 
In tako se je zgodba skorajda do 
pičice ponovila — tudi rečiški ru
darji so bili sprva sami s svojimi te
žavami in problemi, brez potreb
nega denarja in načrtov, brez svet
lejšega jutri. Zato so prisluhnili te
žavam občanov teda dela nerazvite 
Srbije, razumeli so njihov boj, spo
štovali napore in sprejeli pobudo. 
Tako so med prvimi prenesli ideje 
in sklepe zveze komunistov v 
prakso.

BRATJE
Z VELIKO ZAČETNICO

„Naša občina sodi med najnerazvitej
še občine v Srbiji," pravi MILIVOJ 
NINKOVIČ, predsednik skupščine Mio- 
nica. „Od približno 22.000 občanov, 
kolikor jih je v občini, se jih 80 odstot
kov ukvarja s kmetijstvom. V občini 
imamo le 900 delovnih mest, narodni 
dohodek na prebivalca pa znaša le 40 
odstotkov poprečja republike Srbije. Pri 
zavodu za zaposlovanje je trenutno 600 
občanov, ki iščejo zaposlitev, enako šte
vilo pa jih je zaposlenih v zamejstvu. Po 
vsem tem je razumljivo, da doživljamo 
izredno migracijo, da naša mladina za
pušča občina To pripovedujem, zato 
da bi delovni ljudje Slovenije spoznali, 
kaj nam pomeni tovarna, Id jo v Mionici 
gradijo rečišld mdarji oziroma HM 
Laška Naši občani, predvsem pa mi, ki 
smo se srečevali s tovariši iz Laškega, 
verna koliko naporov je bilo potrebnih, 
da smo uspeli. Gre za ljudi, za brate z 
veliko začetnico v neki nerazviti sloven- 
ski občini, Id so razumeli težave in po
magali občanom v nerazviti srbski ob
čini

Iščoč rešitve za naše gospodarstvo, 
smo skupaj z Laščani ugotovili, da je 
Mionica glede na svojo lego zelo primer
na za gradnjo tovrstne tovarne. Nam v 
prid je dejstvo, da imamo dovolj delav
cev, da smo od velikih industrijskih cen
trov, kot so Beograd, Kraljevo, Valjevo 
in Titovo Užice oddaljeni manj kot 100 
kilometrov, kar poceni prevoz in proiz
vodne stroške. Zaradi naše nerazvitosti 
smo bili tudi upravičeni na denar iz fon
dov za nerazvite v fepubliki in federa
ciji. T oda pri tem ne gre samo za eko
nomske aspekte. Mionica je del območ
ja, Id je skorajda izkrvavelo med zadnjo 
vojna Gre za dolg nas, Id smo se borili 
in obljubljali, kako bo po vojni vse dru
gače in bolje, žal pa doslej nismo uresni
čili obljub. Tudi ob tem projektu smo 
naleteli na mnogo težav. Nekaj prime
rov je bilo takih, da nam niso v ponos, 
tu mislim predvsem na polena, ki so 
nam jih metali pod noge tovariši iz kon
kurenčnih podjetij. Kljub vsemu smo 
uspeli in to je najvažnejše."

LJUDEM SE JE
POVRNILO ZAUPANJE

„Ko smo v občini prišli s tem 
projektom pred ljudi, smo doživeli 
neverjetno podporo. Se več. To je 
bilo ravno v času, ko smo razpiso

vali samoprispevek. Ljudje so pred
lagali, da bi poskušali zbrati tudi 
del denarja med občani. Odmev
nost je presegla vsa pričakovanja. 
Zbrali smo poldrugo milijardo sta
rih dinarjev, kar je neverjetna vsota 
glede na zmožnosti našega prebi
valstva,“ nadaljuje RADIŠA 
STANKOVIČ, sekretar občinske 
konference ZK v Mionici. ,,Prav 
tako kot v Sloveniji smo tudi pri 
nas sprejeli sklepe zveze komu
nistov in s tem tudi naloge ter ob
veznosti v zvezi z gospodarskim 
razvojem občin. Žal smo se neneh
no vrteli v krogu, ob dogovarjanju, 
obljub.ah in načrtovanjih ter takti
ziranju, kar je povzročilo samo 
ogromne izgube časa, medtem pa 
soljudje počasi izgubljali zaupanje. 
V Sloveniji in ponekod v Srbiji si 
bržčas težko predstavljate navdu
šenje naših ljudi, ko so bili priče 
prvi zasajeni lopati za novo tovar
no. Za našo prvo tovarno. Danes 
stoji poleg tovarne TIM že skelet 
tovarniške dvorane Mikroliva, v 
kratkem pa bomo zgradili še veliko 
klavnico. Kaže, da smo uspeli, da 
smo na pravi poti in da bomo jutri 
že laže govorili o Mionici.

Za nas je najbistvenejše to, da 
smo med prvimi v državi na tako 
konkretnem primeru uspeli utele
siti bratstvo in enotnost naših na
rodov. Zato ima ta tovarna tolik
šen pomen ne samo za to našo ob
močje, ampak za vso državo. Dej
stvo je namreč, da je v naši republi
ki precej kolektivov, ki niso znali 
ali hoteli uporabiti razpoložljivih 
sredstev, da bi tako pomagali sebi 
in nam, našemu gospodarstvu. 
Zato so občani Laškega v naši ob
čini vedno dobrodošli, zato z njimi 
navezujemo stike na vseh ravneh, 
zato smo se pobratili. Vse to pase 
ne da izmeri ti z denarjem ..

Že vse poletje je v Laškem na 
priučevanju in usposabljanju več 
deset mladih strokovnjakov in de
lavcev, ki bodo predstavljali v novi 
tovarni jedro strokovnih sil. Na 
njih bo slonela proizvodnja, odgo
vorni bodo za to, da ta projekt ne 
bi izgubil ugleda. Gre za mlade lju
di iz Mionice in okoliških krajev, ki 
niso imeli možnosti najti zase de
lovnega mesta, medtem ko se jim 
zdaj odpira lepa perspektiva. Pri
sluhnimo, kaj menijo o novi tovar
ni in o sodelovanju z Laščani

PRIDOBITEV ZA MLADE
ŽIVOMIR DŽURlC, strojni inženir, 

29 let: „Ta tovarna je, kolikor venvprvi 
primer, da je zrasla na osnovi sodelova
nja dveh republik. Za Mionico in njeno 
zaledje je neprecenljive vrednosti, saj 
pomeni zametek industrije z nekaj sto 
novimi delovnimi mesti Poleg tega mo
ramo k temu prišteti še velik vpliv, ki ga 
bo imela na družbeni standard celotne 
občine in ljudi v njej. Ne smemo poza
biti, da bo v tovarni prislužen denar 
ostal v občini in se v njej oplajal. Pono
sen sem, da smo uspeli, ker je bilo do
slej že več poskusov, vendar ni bil no- 
beh projekt realiziram"

VERA DŽURDŽEVIČ, visoko kvali
ficiran kemik, 26 let: „Čeprav nisem 
doma iz Mionice, sem srečna, da sem 
dobila to delovno mesto. Tako je po
stala Mionica moje mesta Ne vem. kaj 
pomeni za druge, meni pomeni tovarna 
izredno velika Verje mo pa tako čutijo 
tudi vsi, Id so dobili v njej delovno 
mesta"

MILIJAN ANDŽF.LlC, strojni teh
nik, 23 let: „Glede na ta da sodi Mioni
ca med najnerazvitejše občine v Srbiji, 
je vrednost te prve tovarne izjemnega 
pomena. Za nas mlade pa predstavlja

poravnan dolg, saj bomo dobili mladi 
vsakdanji kruh v domačem kraju. Vsak
danji utrip tovarne bo za seboj potegnil 
še prenekatero dejavnost od športa do 
kulture. Torej vse to, kar je v Mionici y 
veh ki meri manjkala"

MILESA KOVAČEVIČ, kemijski 
tehnik, 20 let: „Strinjam se z mnenjem 
tovarišev. Kaj pomeni miademu človeku 
več kot ta da se z lastnim delom lahko 
osamosvoji! Ob tej naši pripravi v La
škem pa smo mi, torej nas 61 mladih, 
kolikor nas je tu, dodobra spoznali ljudi 
in Slovenija kar je prav tako pridobi
tev. Gre za navezovanje stikov, za spo
znavanje ljudi in življenja v republiki, ki 
jo moji sovrstniki le malo poznaja"

MILE RADOVIČ, strojni tehnik, 24 
let: „V naši občini smo doslej poznali le 
drobno obrtno dejavnost, na kateri pa 
ne more sloneti razvoj neke občine- 
Prav zato pomeni gradnja TIM v Mionici 
izredno pridobitev tako za občino kot 
za širše območje okrog Mionice. Ne 
smemo namreč prezreti dejstva, da sko
raj 50 let v naši nerazviti občini ni bilo 
zgrajenega niti enega industrijskega ob
jekti. Zdaj se je premaknila"

TOVARNA, KI BO
KORISTILA VSEM

„Odločitev, da bomo gradili 
novo tovarno izolacijskega mate
riala v Mionici, sloni na ekonom
skem izračunu enako trdno kot na 
dmžbenem pomenu," pravi SREČ
KO ŠENTJLIRC, generalni direktor 
TIM Laško. ,,ko so se odločali za 
lokacijo, smo upoštevali več vzro
kov, na osnovi katerih smo se odlo
čili za Mionico. Naši rudarji in de
lavci TIM vedo, kaj je to nerazvi
tost in kaj je to stiskanje pasu. Ko 
smo kolektiv seznanili z dejstvi, se 
je odločil za Mionico.

Gre za tovarno, ki bo veljala v 
prvi fazi 56 milijonov dinarjev in 
zaposlovala 208 delavcev. Po načr
tih bomo do 1980. leta dogradili še 
eno tovarno, tako, da bo celoma 
naložba veljala 90 milijonov dinar
jev, tovarna pa bo takrat predvido
ma zaposlovala 340 ljudi. Temeljni 
kamen za novo tovarno smo polo
žili 17. aprila letos, s poskusnim 
obratovanjem pa bi naj tovarna za
čela za občinski praznik Mionice. 
Tudi pri gradnji tovarne gre ne
dvomno za velik uspeh, ki ga ena
čimo s tistim, ko smo tovarno, ki 
nam je pogorela zgradili v skoraj 
šestdesetih dneh.

Resnici na ljubo moram pove
dati, da je pobudo o gradnji tovar
ne v Mionici dal Janez Kocjančič, 
ko je bil še predsednik mladine Ko 
smo predlog pobliže spoznali in si 
zadevo ogledni, smo se odločili 
zanj. Da smo z gradnjo in zbira-, 
njem denarja uspeli, pa gre ne
dvomno zasluga vodstvoma obeh 
republik, ki sta skupaj z gospodar
stveniki obeh republik idejo podpi
rali in nam pomagali pri uresničitvi 
načrtov

Res je, od tovarne bomo imeli 
korist, vendar gre za mnogo več 
Besede o 'tem zveze aktivistično, 
vendar so resnične in še kako stvar
ne Dovolj zgovoren dokaz za to je 
navdušenje tamkajšnjih ljudi, nji
hova pripravljenost pomagati pri 
premostitvi preprek, in pomoč, ki 
jo nudijo. Vemo, da s samo posta
vitvijo tovarne še niso rešeni vsi 
problemi, vendar ne dvomimo, v 
uspeh. Trdno sem prepričan, da 
smo s to tovarno ustvarili mnogo 
več kot pa samo novo proizvod
njo .. ."

JANEZ SEVER

NOV NAČIN obračuna celot
nega DOHODKA IN OSEBNI DO
HODKI PO SAMOUPRAVNIH SPO
RAZUMIH O RAZPOREJANJU DO
HODKA IN DELITVI SREDSTEV ZA 
OSEBNE DOHODKE.

Bržčas bomo še pred koncem meseca sezna
njeni tudi z zbirnimi podatki o polletnem poslo
vanju organizacij združenega dela in o učinko
vanju samoupravnih sporazumov o razporejanja 
dohodka in delitvi sredstev za osebne dohodka- 
Kot opozarja Služba družbenega knjigovodstva, 
je že iz predhodnih podatkov razvidno, da pro 
hod iz fakturirane na vnovčljivo realizacijo terja 
dodatne napore za objektivno oceno doseženih 
resolucijskih razmerij. Prav tako je očitno, da so 
iz istega razloga tudi dogovorjena sredstva za 
osebne dohodke po merilih samoupravnega spo
razuma v mnogih primerih nižja, kot znašajo 
razporejena sredstva za osebne dohodke v pr 
vem polletju letos in moramo glavni razlog iska
ti v relativno, ponekod pa celo absolutno niž
jem dohodku, kot smo predvidevali Čeprav ne

PO
KATERI

POTI
smemo vseh težav in izkazanih tgub pripisati le 
novi knjigovodski tehniki, je očitno, da količine 
- višine kazalcev v mnogih samoupravnih spo
razumih, ki določajo normalni poslovni uspeh, 
ne ustrezajo letošnjim razmeram. Kažejo se tež
nje, da bi te količine spremenili, praviloma zni
žali. Ob tem se zastavljata vsaj dve vprašanji:

- Za koliko popustiti v kvantifikacijah mo
delov samoupravnih sporazumov, dane bi zlasti 
v letu 1977 prišli do ponovnih zaostrovanj mo
delov samoupravnih sporazumov?

- Ali je potrebno priti do tovrstnih spre
memb samoupravnih sporazumov po dolgotraj
nem zakonskem postopku, ko vemo, da je pro
blem splošen in predvsem značilen za letošnje 
leto?

Če se ozremo v dosedanje petletno obdobje 
samoupravnega sporazumevanja, moramo pri
znati, da se samoupmvno sporazumevanje po
glablja in pridobiva na vsebini in pomenu šele 
takrat, ko udeleženci spoznajo, da gre za uskla
jevanje medsebojnih odnosov in razlik ter da so 
jim vsi družbeni dejavniki in usklajevalci v 
oporo in pomoč. Zaradi tega bi verjetno morali 
najti pot, da bi se o omenjenih vprašanjih pogo
vorili udeleženci različnih samoupravnih spo
razumov (denimo predstavniki skupnih komisij) 
in našli približno enotno rešitev za letošnje leto- 
Seveda lahko udeleženci spremenijo tudi samo
upravni sporazum Če pa upoštevamo, da so ve
činoma skupne komisije udeležencev samo
upravnih sporazumov že pooblaščene za spreje
manje smernic in sklepov glede na tekočo eko
nomsko pditiko, sprememba samoupravnega 
sporazuma po predpisanem postopku nov ege 
obračuna celotnega dohodka ni nujna Poleg 
tega sprejemamo zakon o zdmženem delu, kma
lu bo v razpravi sindikalna lista za leto 1977in 
družbenoekonomska politika za leto 1977, kar 
vse pa bo gotovo terjalo tudi spremembe samo
upravnih sporazumov po predpisanem zakon
skem postopku.

Menimo, da je sedanja naloga udeležencev sa
moupravnih sporazumov in njihovih skupnih 
komisij, da analizirajo svoje dosedanje delo ne 
le s stališča finančnih rezultatov, temveč tudi 
glede medsebojnega povezovanja in reševanja 
skupnih problemov. Prav tako pa velja biti kri
tičen do tistih udeležencev, ki se že več let ali la 
v zadnjem času neodgovorno vedejo v razpore
janju dohodka in delitvi sredstev za osebne do
hodke- Pri tem mislimo tako na primerjavo di
namike in višine osebnih dohodkov glede na fi
nančne rezultate udeleženca samoupravnega 
sporazuma kot tudi na primerjave z udeleženec 
istega samoupravnega sporazuma Prav za oce
njevanje letošnje dinamike osebnih dohodkov je 
značilno, da je teža primerjav na dinamiki oseb
nih dohodkov z dinamiko produktivnosti dele 
in z življenjskimi stroški, ma?ijpaz realiziranim 
dohodkom

Ker pa imajo skupne komisije dokaj dober 
vpogled v finančni učinek prehoda s fakturirane 
na vnovčljivo realizacijo za svoje udeležence, 
pričakujemo, da bodo njihove (Kenc finančnih 
rezultatov in delovanja samoupravnega spo
razuma še najbolj objektivne To pa je pogoj za 
sprejemljiv dogovor, kako prebroditi letošnje te
žave in se v svoji aktivnosti osredotočiti na tiste 
udeležence, ki ne spoštujejo osnovnih intencij 
samoupravnega sporazumevanja Se bolj kot do
slej bi morah biti zlasti kritični delegati komi
sije za presojo skladnosti samoupravnih spo
razumov in republiški <xlbori sindikatov, saj so 
to organi, v katerih iščejo udeleženci samo
upravnih sporazumov in njihove skupne ko 
misije moralno in politično oporo za svoje delo-

MAJDA BUDA



življenje med poldnevniki

J^TSVANA v boju za veCjo gospodarsko samostojnost

Spopad z zaostalostjo
j^etijstvo ostaja hrbtenica gospodarstva, ob tem pa se trudijo odpirati 
e'°vna mes+a tudi v drugih dejavnostih

.Kmetijstvo mora ostati 
n “tenica gospodarstva Botsva- 
te ^ mnogo let, piše ugledni 

anik Afrika Development v 
f°Se'3n‘ Prilogi, ki je posvečena 
^1 državi. To ugotovitev je ne- 

avno ponovil tudi predsednik 
Publike Serece Kama, oseb- 

.°sk ki je deležna nedeljenih 
^Patij v tej veliki, vendar sla- 

naseljeni državi s komaj 
l. U'000 prebivalci. V govoru, 

1 Je nekako vseboval tudi vizijo 
j “rodnosti, je Kama poudaril,da ■izkoriščanje mineralnih bo-
b|Stev ne bo čez noč prineslo 

laginje in da je treba nenehno 
lsliti na to, da je Botsvana v 

Potezni meri dežela kmeto- 
valcev.“
, yiadna prizadevanja, da bi se 
ezela čimprej izkopala iz siro- 

lav Va’ 'maj° konkretno pod- 
tako v že uveljavljenih 

krepih kot tudi v nadaljnjih 
vojnih načrtih. Razvojni pro- 

srarn vasi predvideva več kme- 
'Jskih pridelkov, obdelovanje 
aaj zanemarjenih polj, dodelje- 

,anJe posojil in drugih olajšav 
Obenem pa skušajo 

šariti možnosti za odpiranje 
, 0v[ih delovnih mest in za iz- 
°|jšanje socialnih storitev.

,. Strokovnjaki ocenjujejo, da 
186 bilo najbolje razvijati z ži

vinorejo in celo, če bi bilo tre
ba, uvažati drugo hrano. Raz
vojni načrt za zdaj tega ne pred
videva, ker je večina prebival
stva še zmeraj odvisna od sko
pih dohodkov, ki jih prinaša 
zemlja.

Doslej je bila težava za hi
trejši razvoj tudi v tem, da je 
Botsvana v marsičem gospo
darsko odvisna od vseh sosed
njih rasističnih držav — Južno
afriške republike in Rodezije. 
Da bi zmanjšali to odvisnost, je 
vlada Botsvane sklenila začeti 
graditi cesto proti neodvisni 
Zambiji, s katero ima 11 kilo
metrov dolgo mejo. Ta cesta bo 
omogočila tesnejše gopodarsko 
povezovanje z Zambijo in z dru
gimi afriškimi deželami. Poleg 
tega namerava vlada uvesti la
sten denar namesto južnoafri
škega.

Doslej je ta valuta dokaj zavi
rala monetarno politiko, vred
nost pa se ji je samo lani zmanj
šala za 25 %. Gospodarski stro
kovnjaki trdijo, da bodo tu 
ukrepi še bolj prispevali k izena
čitvi bilance v blagovni menjavi 
s tujino.

Druga težava pa je pomanjka
nje kadrov. Zaradi vse bolj izra

zitih potreb po izkoriščanju no
vih najdišč bakra, niklja in dia
mantov mora država zapo
slovati tuje strokovnjake, ki do
bivajo po 20 ali celo 50-krat 
večje dohodke od „normalnih“. 
„Samo če jim ponudimo tako 
visoke zaslužke, so nam priprav
ljeni pomagati. Izbire nimamo" 
-je izjavil predsednik Kama.

Ne glede na to, da je od raz- 
glastive neodvisnosti minilo več 
kot 9 let, so na vsakem koraku 
očitne posledice britanske kolo
nialne politike. Ekonomska za
ostalost in minimalne možnosti 
za zaposlitev silijo del prebival
cev, da si služijo kruh v rud
nikih in na farmah sosednjih 
držav. Vlada ima sicer koristi 
o^l njihovih deviznih prihran
kov, vendar si vseeno prizadeva 
vsem prebivalcem zagotoviti za
poslitev.

V septembru letos bo Botsva
na' praznovala 10-letnico raz
glasitve neodvisnosti. Odgo
vorne osebnosti napovedujejo, 
da bodo nekatere težave omilili 
ali povsem odpravili. Temu v 
prid so seveda tudi splošna pri
zadevanja afriških držav, da bi 
odstranili zadnje trdnjave kolo
nializma in rasizma na jugu 
Afrike.

V. V.
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kdo je kdo
RAVMOND BARRE

novi predsednik francoske vlade-

Po odstopu francoskega premiera Jacquesa 
Chiraca se je predsednik republike Giscard 
D’Estaing odločil, da bo v palačo ,,Matignon“ 
(sedež vlade) postavil človeka drugačnega 
kova. Odločil se je za preizkušenega in uve
ljavljenega ekonomskega strokovnjaka Ray- 
monda Barra, ki je v Chiracovi vladi načeloval 
sektorju za zunanjo trgovino. Barre vsaj for
malno ne pripada - vsaj formalno — nobeni 
politični formaciji, to pa naj bi bilo poroštvo, 
da ne bo toliko posegal v politiko, kot je nek
danji premier Chirac, ki je hotel od predsed
nika Giscarda izsiliti večja pooblastila za svoje 
delo in s tem tudi večji del oblasti za goli- 
stično stranko, ko jo vodi.1

Giscard je Chiracove zahteve gladko zavrnil 
in s tem izsilil njegov odstop, za novega pre
miera pa je imenoval človeka, ki je po sploš
nem mnenju bolj sposoben za uresničitev glav
ne smeri Giscardovih notranjepolitičnih priza
devanj. namreč za uresničitev obljubljenih no
tranjih reform, med katerimi imata nedvomno 
prvo mesto oživljanje francoskega gospodar
stva in odpravljanje vzrokov za gospodarske 
tegobe, ki pestijo Francijo. Sam Raymond 
Barre je v prvi izjavi za javnost, ko je prevzel 
mandat za sestavo nove francoske vlade, po
udaril, da bo glavni namen politike novega ka
bineta boj proti inflaciji in ohranitev trdnosti 
franka. Po Barrovih besedah je ta akcija, ka
korkoli težka, nujna .,za zagotovitev svobode, 
napredka in neodvisnosti Francije".

Raymond Barre je bil do konca petdesetih 
let univerzitetni profesor, nato pa je prestopil 
v državno službo in opravljal številne naloge 
na gospodarskih področjih. Posebej se je uve
ljavil v letih 1967- 72. ko je kot francoski

podpredsednik izvršne komisije EGS vodil 
ekonomske in finančne zadeve zahodnoevrop
skega skupnega trga in na tem položaju prido
bil svetovni sloves strokovnjaka za monetarne 
probleme. Vendar Raymond Barre navzlic 
obetavnemu življenjepisu ne more biti ravno 
prepričan, da bo kot premier izpolnil pričako
vanje francoskega ljudstva, ki upravičeno teija 
precej več, kot pa je pripravljen „dati“ pred
sednik Giscard D’Estaing, ki bo v bistvu po
veljeval" Barrovi vladi.

V. BARABAŠ

S|ND1KATI V ANGLIJI PROTI ZMANJŠEVANJU DRŽAVNEGA PRORAČUNA

KAKO IZ PRECEPA?
^ ^oju za ohranitev sedanje stopnje zaposlenosti se sindikati zavzemajo za »alternativne rešit- 
Ve<G ki naj bi prinesle dodatna sredstva v državni proračun

kot je pred časom izjavil bri 
ansld lord-zakladnik (finančni mi 
>ster) Denms Healey, bo laburi 
'vna vlada morala od več kot 44,; 

jarde funtov, kolikor naj bi zna 
, državni proračun za leti 

'7/78, odškmiti 2,25%, sice 
e8ne funt doleteti ponovna krizi 

košnjo jesen.

|<AJ PRAVIJO
dRugi?

Moč
sindikatov

Predsednik 
^der,
GENracije kovinarjev

mednarodne 
EU-

d LODERER je pred 
aevj na tiskovni konferenci 

Poudaril tudi tole:
■,D°ig0 je vladalo splošno 

rejenje, da lahko storimo 
rnKmal°, da bi se postavili po 
• u nadnacionalnim druž- 

ker — tako so govorili 
nanismo imeli ustrezne med- 

rodne strukture sindika
ta^ . k.°L 56 nisem strinjal s 

kmri mišljenji, ker sem 
^dno menil; da imamo pre- 

J osnov za realno moč sin- 
k atov v takem boju in v ta- 
^ spopadu, 

jaka osnova lahko ob- 
aJa na nacionalni ravni, v 

„• Sameznih deželah) katerih 
dikati pomenijo učinko- 
0 protiutež, oziroma na 
adnarodni ravni - po za- 
dgi mednarodnih strokov- 

1 sekretariatov ali pamed- 
jarodnih sindikalnih fede- 

C1J- Tako mednarodne 
Sanizacije že zagotavljajo 

^mbn® storitve s tem,
. ''-o kajo-in formacije jn jih
£ sredujejo nacionalnim sin- 
tu.at?m- Te organizacije 
rji 1 dobro svetujejo ob spo-

nosukcr°taVljaj° USldaje’

Dejansko se Healey ne bojuje le z 
močnim odporom v strankinem apa
ratu, kajti zamajala se je tudi vlado 
doslej solidarna sindikalna fronta. 
Samo odbitki, ki jih načrtuje 
London, bodo prizadeli 35.000 de
lovnih mest v državni upravi in ver
jetno prav toliko v občinskih upra
vah.

Številna združenja javnih na
meščencev zdaj množično in od
krito nasprotujejo vladi. Prav tako 
temne perspektive se namreč obe
tajo gradbenim delavcem, ki jih je 
recesija prizadela že v najnovejšem 
času. Tudi zveza komunalnih delav
cev in nameščencev napoveduje 
akcije za ohranitev delovnih mest.

Zato mora laburistična vlada bolj 
kot kdajkoli računati z zanesljivo 
zvestim človekom v sindikatih — z 
voditeljem transportnih delavcev 
Jackom Jonesom. Ta naj bi svoje 
sindikalne tovariše nagovoril k 
strpnosti do proračunskih omejitev. 
Kljub temu pa se laburistični vladi 
bržkone obetajo težave - če ne od 
drugod, pa od konservativne opozi
cije, ki bi se, če zmaga ne prihodnjih 
volitvah, lahko okoristila z dosežki 
boja proti inflaciji ter za izboljšanje

zunanjetrgovinskega položaja, med
tem ko zdaj vodi ostro kampanjo 
proti omejitvenim ukrepom laburi
stične vlade.

Na vse te težave in možnosti je v 
svojem govoru odkrito ali prikrito 
namignil lord-zakladnik Dennis 
Healey. Sindikati pa so se, po drugi 
strani, znašli v zagati, kajti če bodo 
soglašali z vsem, kar počne in name
rava laburistična vlada, si lahko za
pravijo zaupanje članstva. Zato ni 
čudno, da nalete v sindikatih na če
dalje ugodnejši odziv predlogi, ki so 
kot alternativa ponujeni vladi in nje
nim načrtom. Eden takih pro
gramov, ki naj bi nastal v notranje
političnem odboru vodstva labu
ristične stranke, graja obdavčevanje 
presežne vrednosti in se zavezma za 
ostrejše obdavčevanje višjih dohod
kov ter za uvedbo davkov na uvoz 
blaga. Dennis Healey se je udeležil 
seje omenjenega strankinega odbora 
in je predsedujočega Anthonyja 
Benna, ministra za energetiko, opo
zoril, da bi partnerji Velike Britanije 
v EGS nedvomno odgovorili na 
uvozne omejitve < s povračilnimi 
ukrepi, kot denimo z ustavitvijo 
uvoza avtomobilov britanske tvrdke 
Leyland.

Že zgodaj spomladi je tedanja 
laburistična vlada, ki ji je predsedo
val še Harold VVjlson, prepričevala 
strankine pristaše o nujnem omeje
vanju javnih izdatkov. Med takratno 
razpravo so vlado v spodnjem domu 
parlamenta že preglasovali, 37 frak
cijskih članov pa se je odločilo za 
pasivni odpor. Junija je nato sindi
kalna zveza TUC privolila v omejitev 
rasti zaslužkov na 4,5 % za nasled
njih 12 mesecev, in to od avgusta 
dalje. Toda sindikalni vrh je to storil 
izrečno pod pogojem, da javni iz
datki ne bodo zdrsnili pod raven, ki 
je bila dosežena v februarju letos. 
Stvarnost pa je drugačna: Velika 
Britanija bo morala najodločneje 
zmanjšati bilančni primanjkljaj, to 
pa pomeni, da bo deset ministrstev 
moralo skrčiti svoje izdatke, po 
oceni vsako za najmanj 100 mili
jonov funtov. Healey v zvezi s tem 
trdovratno zagovarja tezo, naj bi 
imela gradnja novih tovarn prednost 
pred gradnjo bolnišnic. Kako pa bo 
ta teza prestala preskušnjo pri stran
kinih pristaših, konservativni opo
ziciji in sindikatih, je vprašanje, na 
katero zdaj še ni mogoče odgovoriti

N. Ž.

Minuli teden je bila v Sloveniji kot gost republi
škega odbora Sindikata delavcev stanovanjske in 
komunalne dejavnosti Slovenije sovjetska delega
cija sindikata delavcev lokalne industrije in ko
munalnega gospodatstva. Vodila jo je Galina So
rokina, predsednik tega sindikata, kot člana pa 
sta bila v delegaciji še Aleksander Skorobogatov, 
predsednik volgogradskega oblastnega odbora sin
dikata ter delavec Viktor Maksimov. Po razgo
voru v RO sindikata delavcev stanovanjske in ko

munalne dejavnosti je delegacijo sprejela tudi ge
neralna sekretarka RS 2SS Ivanka Vrhovčak. V 
razgovoru so se gosti iz Sovjetske zveze zanimali 
predvsem za sindikalno organiziranost v Sloveniji 
ter za aktualne naloge in akcije slovenskih sindi
katov. Na obisku pri komunalnem podjetju Ljub
ljana pa so goste najb T '-aGurJe pravice in dolž
nosti, ki pa ima sindikat v delovni organizaciji, 
nagrajevanje in normiranje dela. — Foto: A. 
AGNIC

IflDUSTRIJR nOTORniH VOZIL 
novo fRESTO

IMV - TOZD TOVARNA 
OPREME MIRNA
— proizvajalec elementov za avtomo

bile in camping prikolice

ČESTITA VSEM 
DELOVNIM LJUDEM 

/N OBČANOM l/ OBČINI TREBNJE 
ZA OBČINSKI PRAZNIK

v.

TA TEPEN V ŽARIŠČU
Srditi boji v Libanonu se še 

vedno niso polegli, ampak so se 
celo zaostrili, kajti sprte strani si 
pred napovedanim sestankom 
voditeljev arabskega sveta priza
devajo zasesti čimboljše polo
žaje, ki bi jih hotele obdržati, če 
bi prišlo do tako potrebnega pre
mirja in sprave med nasprotniki. 
O obsegu vojaških prizadevanj za 
nadzorstvo nad posameznimi 
predeli Libanona priča tudi po
datek, da so desničarske sile po
zvale k vpoklicu vse krščanske 
prebivalce, ki so sposobni za boj. 
Medtem pa so sc nadaljevala tudi 
politična prizadevanja za mirno 
rešitev libanonske nacionalne 
tragedije. Novoizvoljeni libanon
ski predsednik Sarkis, ki ho 23. 
septembra uradno zamenjal 
Franžieja, se je v Damasku pogo
varjal s sirskim predsednikom 
Asadom, medtem pa je vodja li
banonskih progresistov Kanial 
Džumblat optimistično napove
dal, da bo septembra v deželi za
vladal mir.

Napetost na Korejskem pol
otoku je, kot kaže, nekoliko po- 
pustila,- V demilitariziranem 
pasu v Panmundžolnu so sc se
stali predstavniki ameriških sil v 
Južni Koreji in pogajalci DLR 
Koreje. Na zaprtem sestanku so. 
kot domnevajo opazovalci, raz
pravljali o severnokorejskem 
predlogu,, po katerem bi morali 
fizično ločiti varnostne čete 
ZDA in DLR Koreje v demilita
rizirani \coni. S sprejetjem tega 
predloga bi po mnenju opazoval
cev mnogo prispevali k zmanjša
nju napetosti na tem območju in 
preprečili morebitne nove spor 
pade.

I Sosednja Italija živi v pričako
vanju prve seje Andreottijevc 
vlade. Enobarvni manjšinski ka
binet bo namreč moral itali
janski javnosti razložiti, kako na

črtuje reševanje številnih 'gospo
darskih, socialnih in drugih te
žav. ki so se v minulih letih 
zgrnile nad deželo. Državni pro
račun je zaradi velikih izdatkov 
za javne ustanove precej reven, 
tako da so med drugim napove
dovali morebitno zvišanje dav
kov. Vendar je Andreottijev fi
nančni minister Pandolft sporo
čil. da vlada ne bo sprejela ukre
pov za zvišanje davkov, pač pa si 
bo prizadevala dobiti višje davč
ne dohodke z zaostritvijo boja 
proti davčnim utajam.

Ameriška vlada je zainteresi
rana. da se sedanji nemiri 
črnskega prebivalstva na jugu 
Afrike (v Rodeziji, Južni Afriki 
in Namibiji) ne bi tako razširili, ; 
da bi jih bilo težko nadzirati. « 
Zato se bo ameriški zunanji mi
nister Kissinger znova sestal z 
južnoafriškim premierom Vor- 
sterjem. Njun prvi sestanek ni 
obrodil skoraj nobenih sadov, saj 
so se razmere v zadnjih dveh me
secih še poslabšale, pod streli po
licije in vojske rasistov na jugu 
Afrike pa je padlo že veliko ne
dolžnih črnskih prebivalcev.

Vodja neuspešnega državnega 
udara na Cipru, s katerim naj bi 
leta 1974 strmoglavili ciprskega 
predsednika Makariosa, Nikos 
Sampson je bil obsojen na dvaj
set let zapora. Sampson je po
skus prevrata organiziral na po
budo tedanjega grškega polkov- 
niškega režima, sicer pa je znan 
kot skrajni privrženec ciprske 
združitve z Grčijo. Udar, po ka
terem je bil Sampson nekaj dni 
celo začas i ciprski predsednik, 
je bil vzrok za invazijo turške 
vojske na Ciper, vse to pa je za
ostrilo razmere na otoku in po
vzročilo krizo, ki kljub mnogim 
prizadevanjem še ne kaže zna
menj skorajšnj rešitve.

V. B.
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V MEŽIŠKI DOLINI Sl PRIZADEVAJO ZMANJŠATI ONESNAŽENOST 
OZRAČJA IN VODA

Skrb za zdravo okolje 
enakovredna 

drugim načrtom
V prihodnjih letih bo skrb 

za zdravo okolje ena najpo
membnejših nalog v občini 
Ravne na Koroškem. To ni 
naključna usmeritev, saj je 
znano, da je Mežiška dolina 
zaradi onesnaževanja ozračja 
med najbolj „čmimi“ ob
močji na Slovenskem, v ka
terih onesnaženost že pre
sega kritično mejo.

Največja onesnaževalca 
okolja v Mežiški dolini sta 
naj večji organizaciji združe
nega dela v občini, in sicer 
Rudniki svinca in topilnica 
Mežica ter Železarna Ravne 
na Koroškem, ki s svojim 
proizvodnim procesom one
snažujeta tako ozračje kot 
reko Mežo. Zlasti v ravenski 
železarni si zadnja leta priza
devajo, da bi odpravili izvore 
onesnaževanja, pri čemer so 
že dosegli prve pomemb
nejše uspehe.

Ker je v interesu delovnih 
ljudi in občanov Mežiške do
line, da delajo in prebivajo v 
zdravem in čistem okolju, 
mora in bo v prihodnje po
stala skrb za zdravo okolje 
enakovredna vsem drugim 
načrtom združenega dela.

Že letos morajo vse organi
zacije združenega dela v ob
čini Ravne na Koroškem, Id 
kakorkoli onesnažujejo 
okolje, izdelati - skladno z 
določih zakona o varstvu 
zraka in o vodah — pripraviti 
sanacijske programe za pre
ureditev objektov, obratov 
in naprav. Skupščina občine 
Ravne na Koroškem pa bo 
po sprejemu sanacijskih pro
gramov združenega dela iz
delala in sprejela sanacijski 
program za ureditev celot
nega območja občine.

Do leta 1980. želijo 
zmanjšati onesnaževanje 
okolja tako, da bo v Mežiški 
dolini stopnja onesnaževanja 
zraka pod dovoljeno mejo, . 
dokončno pa naj bi v pri
hodnje odpravili tudi one
snaženost reke Meže.

Vse kaže, da tare največ 
težav zaradi onesnaženega 
okolja zlasti prebivalce na 
območju krajevne skupnosti 
Črna na Koroškem. Njihova 
skrb za zdravo in čisto 
okolje se odraža v ureditvi 
čistilne'naprave v Črni, kjer 
odplake že nekaj časa ne od
tekajo več v Mežo. Čistijo

strugo reke Meže, pripravlja
jo pa tudi načrte za ureditev 
naselij. Seveda pa so oziro
ma bodo ta in druga prizade
vanja zaman vse dotlej, pra
vijo v Črni in drugih krajih 
Zgornje Mežiške doline, 
dokler bodo iz topilnice me
žiških Rudnikov svinca v 
Žerjavu prihajali stmpeni 
plini.

Pri krajevni skupnosti v 
Čmi na' Koroškem so usta 
novili posebno komisijo za 
varstvo okolja, vendar bodo 
vsa prizadevanja zaman, 
dokler ne bodo bolj začele 
skrbeti za zdravo okolje tudi 
organizacije združenega 
dela. V srednjeročnem pro
gramu razvoja občine Ravne 
na Koroškem za obdobje 
1 976 do 1980 je res posebej 
poudarjena skrb za zdravo 
okolje ter opredeljene na
loge delovnih organizacij za 
sanacijo povzročiteljev one
snaževanja okolja menijo 
v Črni na Koroškem in 
dodajajo, da bo zdaj treba 
doseči, da bo združeno delo 
te naloge dosledno uresniče
valo z akcijami in ne samo z 
obljubami.

M A.

Po nekaj letih so se delavci Elektro Ljubljana 
— okolica spet srečali. Praznovanje je minulo so
boto potekalo v prijetnem okolju v Močilniku na 
Vrhniki. Zbralo se je več kot 280 udeležencev, ki 
so prišli od Zagradca do Žirov, od Cerknice do

Domžal. Redko priložnost, ko se zbere veliko de
lavcev podjetja, so dodobra izkoristili.

V uvodnem nagovom je predsednik osnovne 
organizacije sindikata poudaril pomen osnutka 
zakona o združenem delu in naloge delavcev, ki 
jih še imajo v zvezi z razpravo. Poslali so tudi 
protestno brzojavko proti manjšinski gonji v 
Avstriji.

Na srečanju so podelili jubilejne nagrade za 
dolgoletno delo v elektrogospodarstvu delavcem, 
zaposlenim v tej dejavnosti deset, dvajset in tride
set let.

Srečanje je ves čas potekalo v prijetnem vzduš
ju z mnogimi novimi poznanstvi in prijetnimi do
živetji. Marsikaj zanimivega so lahko mlajši de
lavci slišali od upokojencev, nekdanjih sodelav
cev, ki so jih tokrat povabili medse. Na naših 
posnetkih so najstarejši v pogovoru ,,o nekoč“ in 
močni v ,,vrvarskem“ dvoboju.

NEVENKA GORŠE

Osnovna organizacija sindikata 
»DANE« MIRNA

ČESTITA OB OBČINSKEM PRAZNIKU 
VSEM DELOVNIM Lijv^Z "

POSTAVITEV TRETJEGA DOMA ZA USPOSABLJANJE ZMERNO IN 
TEZE PRIZADETE MLADINE

Groblje so 
resen kandidat

Zavoda v Dornavi pri Ptuju in v Črni na Koroškem ne moreta 
ustreči 250 prošnjam za sprejem teže duševno prizadetih otrok 
in mladih, zato je postala postavitev tretjega tovrstnega za
voda nujnost

Na Slovenskem premoremo ta čas le dva 
zavoda za usposabljanje zmerno in teže du
ševno prizadehh otrok in mladine - v Dor
navi pri Ptuju in v Črni na Koroškem. Kot 

Jcaplja v moije . .. Preprosto zato, ker ne 
moremo ustreči 250 prošnjam za sprejem 
novih domskih varovancev.

,,Ogrevamo" se sicer že nekaj let za posta
vitev tretjega tovrstnega zavoda, toda od po
bud še nismo prišli veliko dlje. Morda le to
liko, da želijo sedaj tak dom urediti v prosto- 
rih nekdanje višje gospodinjske šole v Grob
ljah pri Domžalah.

Vendar je pretirah pesimizem odveč, saj je 
dovolj možnosti, da se bo ta načrt ob pod
pori domžalske občine in še koga uresničil 
vsaj do 1980. leta. Taka predvidevanja po
trjuje tudi odgovor predsednice republiškega 
komiteja za vzgojo in izobraževanje Ele 
Ulrih-Atene na delegatsko vprašanje Staneta 
Marolta na zadnjem zasedanju zbora občin 
slovenske skupščine.

SPREHOD PO ZGODOVINI
Marija Cigale, pomočnica predsednika re

publiškega komiteja za zdravstveno in social
no varstvo, nam je orisala zgodovino usode 
ukinjene višje gospodinjske šole v Grobljah 
pri Domžalah.

..Njene prostore uporablja sedaj ljubljan
ska biotehniška fakulteta. Ze pred časom je, 
kakor vem, komisij? nekdanjega sekretariata 
za prosveto in kulturo ugotovila, da šolski 
kompleks ni smotrno izkoriščen. Bilo je pač 
tako, da so uporabniki spreminjali namemb
nost prostorov, internatske sobe so postajale 
stanovanja in podobno. Ob tem pa so bile in 

(So še ostale potrebe šolstva po takšnih pro
storih več kot velike."

Potemtakem ne more biti dvoma, da ie 
nekdanja višja gospodinjska šola v Grobljaii 
pri Domžalah, zlasti zaradi lepega in primer
nega okolja kot nalašč za ureditev tretjega 
slovenskega doma za usposabljanje zmerno 
in težje prizadetih otrok in mladine.

To je ugotovila tudi zveza društev za po
moč duševno nezadostno razvitim osebam, 
ki je predlagala, da se šolski kompleks v 
Grobljah preuredi v te namene.

,,Lokacija je po našem mnenju pri
merna tudi zato," meni Marija Cigale, „ker 
sta oba sedanja zavoda v severovzhodni Slo- 
veniji, medtem ko bi zavod v Grobljah lahko 
vsaj delno pokril potrebe osrednjega, južnega 
in zahodnega dela naše republike. Ugotovili 
smo, daje posebna prednost njegove lege na
vsezadnje v tem, ker je tako rekoč pri roki 
vseh ustreznih znanstvenih, strokovnih in pe
dagoških ustanov. Tako bi bil lahko zavod 
obenem tudi hospitalizacijska in eksperimen
talna ustanova za usposabljanje zmerno in 
teže duševno prizadetih otrok in mladine."

KOT NAROČENO
Ob tem ne kaže prezreti dejstva, da tej 

vlogi ustreza še razporeditev poslopij uki
njene višje gospodinjske šole, kamor bi lahko 
namestili varovance.

Pobuda zveze društev za pomoč duševno 
nezadostno razvitim osebam je doslej nale
tela na izredno ugoden odmev.

..Pobudo sta podprla republiški komite za 
zdravstveno in socialno varnost ter komite 
za vzgojo in izobraževanje." nadaljuje Marija 
Cigale. ,,Saj je bila to navsezadnje naša dol
goletna želja. Še več: v našem komiteju smo 
že pred časom začeli z akcijo za postavitev 
tretjega doma za usposabljanje zmerno in 
teze duševno prizadetih otrok in mladine. 
Prvotno smo mislili, da bi ga zgradili v Ljub- 

■ Ijani. Ker se je zataknilo pri sredstvih, smo 
pri najboljši volji morali opustiti željo, da bi 
naposled po tolikih letih le prišli do novo
gradnje. V^se pa kaže, da bomo zdaj po drugi 
poti le našli rešitev .. .“

Razveseljivo je, da se je v ta prizadevanja 
vključila tudi izobraževalna skupnost Slove
nije; ki je v predlog svojega delovnega načrta 
za novo srednjeročno obdobje skupno z. dru
gimi zainteresiranimi skupnostmi vključila 
vrh vsega še dograditev biotehniške fakui-

Tako bi se do 1980, leta ta fakulteta 
preselila v svoje nove prostore, v Grobljah pa 
bi skupnosti socialnega skrbstva, zdravstve

nega varstva, vzgoje in izobraževanja ter inte
resna skupnost za telesno kulturo v sodelo
vanju z zvezo društev za pomoč duševno ne
zadostno razvitim osebam pripravile vse po
trebno za ustanovitev tretjega zavoda za 
usposabljanje zmerno in teže duševno priza
detih otrok in mladine.

..Republiška skupnost socialnega skrb
stva," nam je v pogovoru še dejala Marija 
Cigale. „ima, kot vem, zagotovljena sredstva 
za prva dela pri preureditvi nekdanje višje 
gospodinjske šole v Grobljah. Z leti se bodo 
morale v akcijo vključiti poleg domžalske 
občine še druge skupnosti socialnega 
skrbstva, saj bodo za pridobitev najbolj pri
mernih prostorov za strokovno usposabljanje 
duševno prizadetih otrok in mladine potreb
na še precejšnja sredstva za uresničitev pro
grama. Zdi pa se mi, da smo tokrat resnično 
na najboljši poti, da pridemo po tolikih letih 
do tretjega tovrstnega zavoda, bržčas že 
zato, ker je iniciativni odbor, ki bo pobudo 
spremenil v dejanje, že ustanovljen . . .“

Ne bi hoteli biti zaletavi, toda vse kaže, da 
smo tokrat le odšli krepak korak naprej. Od 
dolgoletnih hotenj, želja, pobud smo že na 
„prvi stopnici" k uresničevanju programa, s 
katerim bi slednjič pomagali nekaj sto dušev
no prizadetim otrokom in mladim, da bi bili 
deležni ustreznega domskega varstva.

IVO VIRNIK

OBISKA DOMU

„Ta moj boj s samim seboj je bil trd 
in neizprosea Koliko prečutih noči, 
koliko neizživetih dni, ko sem nosil 
dvom v sebi Tudi zdaj se mi včasih 
zgodi, da utihne v meni pes 
Takrat vse odložim, tavaij 
In potem začutim, kalj 
meni radost, kako mgžspgiKjSBrbi. 
Zgodilo se je, da n«K|fl|wsPjenarja 
ne za papir ne sem
ženo pa tudi on^ipp^lIj||re]^&<^ 
ima ravno toljko za V 
bodo lačni//Angeld,\pliž5 
Tomaža pri OrmožuV je—potrpežlj, 
ženska./Razume TonXtovo\radost' 
tailjen/e. Naučila se mlu kfjrijpravJ: 
platna/vdano ure in/ 
njim insejaduje, komu rji 
no diši po papirju. Zdg 
Imata svojo h is?

, kaj hoče. Šolajo se.

sem pogledal, vse je bilo črno. Sem si 
dejal: nehaj že s temi tožbami. Kaj pa 
ljubezen? To, ljubezen, je ,,ta pravo!“ 
Veste, ne verjamem v Boga. Verjamem 

jo. Deset zapovedi je odločno 
Jčenaš mora imeti samo eno 

UUBITE SE MED SEBOJ 
jlV tem je vsa modrost...“

irifrajstih letih, odkar se je 
^63: lefilmrvič predstavil javnosti na 

stavi v Celju, Anton Rep- 
ovkč ž Mute, nKveč sam. Svoje 
Ije je_pt«pel/dd pohorskega hol- 

eliMtr/gospodov v peželi 
V^a sv§/ ga pozna, njaga inmm

vendar

ni ko ve barve iz gh
R^ieti,e, ,T°Na. decembra bo 

star • Vač j ji čevljar, potem te- 
žak ^ slikar, se je preselil
v SV^°i#iT n°Vo i1^0 na MuR Če 
kdo, P °na ve, kaj pomeni imeti 
hišo- , ^ §e

^entvidčanke, je bila 
tudi ieP° dekle in seveda je
bila “V k, a,Za dninarko in deklo 

gospodi. Kot vsa 
god112 iJn, na dekleta tega sveta je

kaj
' .j hotel — sem dal svojo 

mater ziiiik 0 svojemu očimu; nekje

. (jnjj. —j— o veliki Ijubez- 
ni *n Kn Sreha ljubezni sem se 
r°di* l/mbil star dve leti 
sem P'

je rno/R1 streho nad glavo, prav 
tako .jj ponavlja, medtem
k° ^idnjsko mizo, čeprav
se že v hišo.

OD TEŽAKA DO SLIKARJA

Najprej hariše oko, potem obraz, 
roke .. . Dokler lika ne obleče. Čudni 
so ti njegovi ljudje. Velikih prestraše
nih oči in lopatastih rok. Kot bi ne 
doumeli tega sveta. Kot bi s temi veli
kimi rokami hoteli božati mravljo. 
Kot bi izždreli s to svojo prstenobelo 
poltjo. Takrat, ko sta mati in očim 
določila, da bi naj Tona postal čevljar, 
je že nosil v sebi stisko. Ni ji še vedel 
imena, samo čutil je, da ga bo nekaj 
razgnalo. Oženil se je na kmetijo. Rad 
je kosil, za drugo mu ni bilo. In je šel. 
Dve leti je gonil kramp in lopato pri 
gradnji elektrarne, potem je šel v ko
vačijo. In takrat se je začelo. Prve bar
ve mu je kupila gospodinja, pn kateri 
je stanoval.

„Prvi ta 
sem dobil 
sem morje 
Ijal na Rek 
pustu, ni k 
la upati, dif 
•cvenka. Slike

avfgvant ssm_si' 
činsko nagrad 
1, ko me je prijatelj pjE 
ikoli Triimobiiri^^o-. 
rej Aanacho-nRitausj 
oj/avdo/lišala žvenke 

jal za kruh, 
za^

o ut;

iolgem večeru, ko riše, 
besmi ali romane, raz- 

ki jo Tone nosi

šolske potrebščine, za opek 
Zdaj je drugače\Rad bi 
držal, da bf^pSajeVslike vibe. 
meni. Rad g-^pjo^^gakiim Wd 
stavljam, naHfuojrž vidijo,/e jelk 
deti. Dolgo'^r?ega nisemmoi 
voščiti. Nekoc^so^mčcelo posljalČsli 
nazaj in rekli, da sem pre 
da bi lahko bil naivec

VERJETI MORAŠ vX 
ESI V LJUBEZEN

..Enkrat mi je bilo tako hudo, tla' 
sem mislil konec storiti. Kamorkou

meni še vre rume/ra, rdeča, siva, 
fizbuljena, ^dz^asa, vroča, bogata, 
lema, jjldtfnar^Vge ftr se dogaja na 

ri paTetaie ku- 
~ v ne- 

bodo
adKpoma^al Iju- 

esefp žalost, 
n pekel ip za 

:apT^;Tnti/^ki 
ko to ilčjame, kč 

e barve, njegovo žiy>bo gledal ijjj 
Ijenje.

JANEZ SEVER
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NA OBISKU V NOVOLES;°ZD TOVARNA AKRILNIH PROIZVODOV TREBNJE

Več svetlobe tudi za Trebanjce
Ko se pot proti mirenski dolini v 

Trebnjem odcepi na desno, tam nekje 
za zadnjimi hišicami ob obeh straneh 
poti se popotniku ustavi pogled na to
varnah, ki pomenita uresničitev dolgo
letnega sna nekdaj revne in nerazvite 
trebanjske občine. Tu namreč danes 
raste industrijska cona, ki naj bi v pri
hodnjih letih uvrstila Trebnje med 
srednje razvite občine v Sloveniji. In ko

luje 9 tefT1/n!?r9anizacij in delovna 
skupnost5 . služb. Poleg vezanih 
plošč, Stroškovnega pohištva 
ter gugal/M„.a arneriško tržišče
proizvajaj«v, ''Olesu tudi plastifici- 
rane tegaleGj/'e Plošče in še neka
tere drug® p ;0cle, ki ne sodijo pov_ 
sem v lesn..nri v°dnjo. Prav tovarna
akrilnih Pr® ^ v v Trebnjem sodi

tak0 n6nov:skupino
sektorja.

'anega nelesnega

nijo v zmes, ki jo je potem v kalupih 
možno oblikovali v plošče z izredno 
gladko površino prozornejšo od stekla. 
Steklo prepušča 85 % svetlobe, akrilna 
plošča, kot jo proizvajajo v Trebnjem, 
pa prepušča 92% svetlobe, pri tem pa 
je sedemkrat odpornejša na udarec, 
kot pa je steklo enake debeline. Akrilne 
plošče je možno obarvati v vseh barvah 
in jih lahko termično oblikujemo.

Ža krilnih plošč se je
N0V0leSri°iu SV®*3 1972’ k0 ie v
pomeriibn

... J-»r\| ^
bi bilo ko^jažvijati po|eg projz_

’ tudi tako proiz-

svojem ril* obci/.ll enega svojih 
lbn; 2l, Takrat SO namreč 

NovoleSk> r^jki Predlagali, da

vodnje le^./^kov \
V Z katero ki , , • 1 iaK0 Proiz"vodnjo, ..ro 'ahko oplemenitili 

les. Kot P (d ^ te usmeritve je bil 
sprejet Pednje tovarne litega
akrila' Kizri!m,je Novoles P°d-

danes trebanjska občina proslavlja 
svoj krajevni praznik, praznik, ki spo
minja in nas vrača v tiste slavne dni 
boja za osvobditev, povejmo, da so bile 
Trebnje v tistih letih majhna vas in si 
prebivalci niti v sanjah niso mogli pred
stavljati, da ho trideset let življenja v 
socialistični družbi prineslo preobrat, 
kakršnega danes doživlja Trebnje. 
Vendar ni vse šlo gladko niti v teh tride
setih letih. Ko smo v republiki ugotovili, 
da nekateri kraji kljub nenehnim priza
devanjem zaostajajo za poprečno 
stopnjo rasti republike, se je razlegel 
poziv: razvijmo nerazvite. Prva tovar
na, ki je prisluhnila temu klicu, je bil 
Lesni kombinat Novoles iz Straže pri 
Novem mestu.

LESNI KOMBINAT GRADI 
KEMIJO

Lesni kombinat v Straži zaposluje že 
več kot 1800 delavcev. V Novolesu de-

pisal po?S-wnsko tvrdk0 KBE 0nakupu kn win proizvo(jne |injje 
za proizv^ 1000 ton akrilnih plošč 
letno.

VELIKE pRpEbKlOSTl AKRILNE

AkriInsP .i® proizvod, ki ima re- 
lativnokr^dovino. Prve zamisli 
so se P°

, ki ima re-
'"'/riile 'Jvin°. Pr 

/Pn>a£ed dru9° svetovno 
vojno, k° J o zadalo znanstve
nikom nal hi,za‘ zdeiajo plošče, s ka
terimi bi la^altek|ili letalske kabine.
S tem TdStV0 se ukvarialiZdruženih , n Amerika v Ar.niiii;

d0živela vojni potnr!?el razvoj in ko je
bilo po rebnoacitete 2aPosliti vsevojne Kap* lzkaza|o da jma
novi ma na; veliko uporabno
vrednost v irazlicnejših proizvod
njah.

In kai je Pr0Vjaprav akrilna plošča?
Osn0nVHn vpH^ temnni° 80 smole’ ki se pod P ^Perature spreme-

Iz akrilnih plošč je možno oblikovati 
tudi svetlobne kupole. V Trebnjem so 
začeli po skusno proizvajati v maju lani, 
od tedaj dalje svetlobne kupole krasijo 
najrazličnejše kraje od Sevojna, Krapi
ne, Rožaja, Šibenika, Nevesinja, Beo
grada, Šabca itd. Za tovarno je zato 
izrednega pomena sodelovanje s tre
banjsko sosedo TRIMO, ki je proizvaja
lec montažnih hal.

NIČ POMEMBNEGA MIMO 
SINDIKATA

Sindikalno organizacijo so delavci 
Novolesove tovarne v Trebnjem usta
novili kmalu po začetku poskusnega 
obratovanja. Takrat je v tovarni delalo 
26 ljudi; po dveh letih šteje njihova sin
dikalna organizacija 70 članov.

»V naši sindikalni organizaciji smo si 
zadali,« pravi predsednik osnovne sin
dikalne organizacije Jože Rajer, »da 
nič pomembnega ne sme iti mimo sin
dikata. To nalogo tudi dosledno uresni
čujemo. Ko smo se letos konstituirali 
kot temeljna organizacija združenega 
dela, smo v sindikatu imeli veliko dela.

Izvolili smo samoupravne organe, so
delovali pri nastajanju naše samou
pravne zakonodaje. Zdaj je spet sindi
kat nosilec široke razprave o osnutku 
zakona o združenem delu. Bili smo tudi 
med prvimi v trebanjski občini pri vpi
sovanju posojila za ceste. Pravzaprav 
smo akcijo končali v enem dnevu, saj 
smo vsi vpisali posojilo in dosegli naj
višji odstotek v Novolesu — 139% 
predvidene vsote. Tudi s tem smo po
kazali, kakoznamo ceniti solidarnostno 
pomoč, ki smo jo dobili v Trebnjem, v 
nekdaj nerazviti občini.

Drugi del dejavnosti našega sindi
kata je skrb za počutje delavcev. Včla
nili smo se v samoupravno skupnost za 
oddih in rekreacijo. Radi bi organizirali 
tudi kulturne prireditve, zlasti obisk ne
katerih prireditev v Ljubljani; vendar ni 
denarja, pravzaprav, ni ga toliko, da bi 
zadovoljli vse naše želje. In ker smo 
mlad kolektiv, moramo še do konca leta 
organizirati tudi mladinski aktiv. Imamo 
dobre mladince in’podpreti jih moramo 
vnjihovih prizadevanjih.

E. P.

x VMS
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Pomoč
Posočju
Da bi pomagali krajem, ki jih je prizadel potres 

v Posočju, so sindikati Slovenije pozvali vse de
lovne ljudi, da prispevajo poleg sredstev solidar
nosti za odpravo naravnih nesreč še dodatna sred
stva v višini enodnevnega zaslužka, in to bodisi z 
dodatnim delom ali iz svojih sredstev. V ta namen 
so v vseh občinah odprli zbirne račune, s katerih se 
sredstva sproti stekajo na skupni zbirni račun pri 
Rdečem križu Slovenije.

Na zbirni račun se je do 30.avgusta letos steklo 
po občipah:

Enodnevni Zbrano Odsto-
Občina zaslužek dinarjev tek

Ajdovščina 939.573 406.615,50 43,'28
Brežice 754.845 295.955,25 39,20
Cerknica 647.045 387.354,85 59,87
Črnomelj 672.685 146.492,55 21,77
Celje 5,520.312 2,415.348,85 43,75
Dravograd 345.696 70.504,05 , 20,39
Domžale 1,595.568 521.351,50 32,67
Gornja Radgona, 739.453 601.365,80 81,33
Grosuplje 762.304 774.927,80 101,66
Hrastnik 708.794 332.603,48 46,93
Ilir. Bistrica 629.706 170.268,55 27,04
Idrija 893.700 548.826,35 61,41
Izola 749.520 108.860,05 14,52
Jesenice 2,339.865 338.539.80 14,47
Kamnik 1,364.015 512.463,60 37,57
Kočevje 981.463 437.038,.5 44,53
Koper 3,157.857 662.682,95 20,99
Kranj 4,671.315 3,132.755,90 67,06
Krško 1,253.645 519.703,20 41,46
Laško 797.160 540.362,25 67,79
Lendava 693.972 251.887,05 36,30
Lenart 219.898 153.703,40 69,90
Litija 604.611 318.314,90 52,65
Logatec 362.880 42.575,10 11,73
Ljubljana

Bežigrad 4,898.310 5,140.481,55 104,94
Center 11,937.510 8,100.120,60 76,28
Moste-Polje 3,486.690 1,941.404,65 55,70
Šiška 5,310.500 2,773.102,50 52,22
Vič-Rudnik 3,103.826 2,318.351,00 74,69

Ljutomer 509.625 376.318,85 73,84
Metlika 316.479
Mozirje 492.420 231.506,40 47,01
M. Sobota 2,003.850 1,682.401,85 83,96
Maribor 12,656.877 5,201.998,55 41,10
Nova Gorica 3,855.770 2,413.402,80 62,59
Novo mesto 3,121.764 533.320,65 17,09
Ormož 361.698 172.486,25 47,69
Piran 948.236 308.549,15 32,54
Postojna 1,092.624 692.539,95 «,38
Ptuj 2,211.000 936.571,65- <,42,36
Radovljica 1,690.458 211.465,35 12/51
Radlje '5 V

ob Dravi 588.088 68.106,15 11,58
Ribnica 358.255 82.323,50 22,98
Ravne na

Koroškem 1,719.963 172.488,20 10,03
Sevnica 654.300 582.071,10 88,80
Sežana 1,169.516 729.559,90 62,38
Slovenjgradec 811.206 233.851,20 28,83
Slov. Bistrica 1,067.269 701.788,90 65,76
Slov. Konjice 821.400 819.064,05 99,72
Šentjur

pri Celju 351.948 36.837,45 10,47
Škofja Loka 1,974.545 296.031,85 15,02
Šmarje

pri Jelšah 734.944 166.572,70 22,66
Tolmin 816.291 885.978,95 108,54
Trebnje 482.400 216.769,20 44,94
Trbovlje- 1,734.600 1,006.854,55 58,03
Tržič 835.312 511.860,10 61,28
Velenje 3,212.960 434.887,05 13,54
Vrhnika 651.015 379.363,65 58,27
Zagorje 7-92.792 652.548,95 82,31
Žalec 1,422.300 367.070,70 25,81
Skupaj 109,602.623 55,068.550,65 50,24

PREGLED ZBRANIH SREDSTEV ZA POSOČJE

Vsa doslej prispela sredstva na
žiro račun RO RKS 64,071.582,35

I. Od tega nakazano v Novo
Gorico 47,791.777,25
Tolmin 5,400.446,75
Idrijo 1,666.815,70
Skupaj nakazano 54,859.039,70

II. Poravnani računi (po sklepu repu-
bliškega operativnega štaba
za odpravljanje posledic
potresa v Posočju) 9,212.542,65
Skupaj izdatki — dohodki 64,071.582,35
SALDO sklada 30. 8. 1976 —

PREGLED DAROVALCEV
1. Zbrano v krajevnih skupno-

stih 6,345.151.75
2. Od organizacij RK Slovenije

in Jugoslavije 2,657.879,95
3. Enodnevni zaslužek 55,068.550,65

Skupaj zbrano 64,071.582,35

:
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novice iz organizacij CELICA POD DROBNOGLEDOM - CELICA POD DROBNOGLEDOM - CELICA POD drobnogleSt
BREST CERKNICA

Zamujena priložnost
Javna razprava o osnutku za

kona o združenem delu je ne
dvomno ena najpomembnejših 
družbenopolitičnih akcij v zad
njem času, ki naj bi tudi nepo
sredno poglabljala samouprav- 
Ijavsko zavest slehernega našega 
delavca. Tako sodijo sindikalni 
aktivisti v cerkniškem Brestu, ki 
so bili v okviru svoje OOS po
budniki in usmerjevalci javne 
razprave o osnutku male ustave 
v največjem kolektivu cerkniške 
občine.

„Ugotovili* smo," pravijo v

Brestu, „da je bila v javni raz
pravi večina delavcev seznanjena 
z namenom novega zakona ter z 
njegovimi bistvenimi določili in 
novostmi, zlasti še, ker so bile 
razprave zvečine organizirane po 
sindikalnih skupinah. Hkrati pa 
je treba tudi ugotoviti, daje bilo 
to seznanjanje preveč formalno 
oziroma ozko informativno in 
da je bilo ob njem premalo živ
ljenjskega soočanja z našimi iz
kušnjami in sedanjim stanjem 
samoupravnih odnosov v 
Brestu.' ’

TAM MARIBOR

Nova stanovanja
Stanovanjska komisija pri 

osnovni sindikalni organizaciji 
sindikata skupnosti TOZD cest
na vozila TAM Maribor je julija 
razdelila 80 novih stanovanj pro
silcem, ki so zaposleni v tej 
skupnosti. Skupnost TOZD cest
nih vozil je kupila 70 stanovanj s 
pomočjo posojila občinskega so
lidarnostnega sklada za svoje de
lavce, ki so izpolnjevali razpisne

pogoje glede na višino mesečnih 
osebnih prejemkov na družin
skega člana. Deset stanovanj je 
skupnost TOZD cestnih vozil na
menila drugim prosilcem, ki niso 
izpolnjevali pogojev za dodelitev 
novih stanovanj, zgrajenih iz so
lidarnostno združenih sredstev, 
vendar niso bili njihovi stano
vanjski problemi nič manjši od 
najbolj prizadetih.

TERMIT DOMŽALE

SOLIDARNOST
Podobno kot številne delovne 

organizacije po vsej Sloveniji so 
se pred kratkim tudi delavci 
domžalskega Termita na pobudo 
svoje sindikalne organizacije od
zvali akciji 'za pomoč prizadetim 
krajem na Tolminskem in Gori
škem. Tako so skupaj z delavci 
Mlinostroja in Avtoservisa v 

I Domžalah kupili počitniško pri

kolico in jo podarili ogroženemu 
območju v Posočju.

Prikolico so delavci Termita 
sami odpeljali v tolminsko obči
no in jo v vasi Žaga podarili eni 
izmed najbolj prizadetim družin, 
ki ima še tri predšolske otroke, 
od njihove hiše pa so po potresu 
ostale le ruševine.

--------------------------------------------------------------------------------------------\

DRUŽBENOPOLITIČNE 
ORGANIZACIJE 
OBČINE TREBNJE

ČESTITAJO 
ZA OBČINSKI PRAZNIK 

VSEM DELOVNIM 
LJUDEM IN OBČANOM

v ______________________________________ _______________ /

Dejanja bogatijo aktivnost !akor
Nve
Na
NieNalog, ki so sindikalne organizacije v kranjskem Tekstilindusu čakale po 8. kongresu ZSS, 5%^ 

se lotile z vso doslednostjo in odgovornostjo za njihovo uresničevanje v vsakodnevni samO j^eb 
upravni praksi ^

feks
Se

Pred dnevi nas je pot vodila v 
Kranj. Obiskali smo sindikalne de
lavce v Tekstilindusu. Naša namera, 
da pokramljamo s sindikalnimi akti
visti v tej tovarni, ni bila naključnaj

tudi takrat naš sindikat ni skrbel 
zgolj za ozimnico, izlete in zabave, 
marveč še za marsikaj drugega, so 
nas dodobra izučile. Spoznali smo, 
da mora biti sindikat povsod tam.

Sonja Ječnik, predsednica izvrš
nega odbora osnovne sindikalne 
organizacije TOZD predilnica: 
„Od uvedbe samoupravljanja 
sem je bil naš sindikat pomem
ben dejavnik, prek katerega so 
delavci neposredno vplivali na 
vsebino svojih samoupravnih 
norm in na njihovo uresniče
vanje.“

Franc Istenič, predsednik kon
ference osnovnih organizacij 
sindikata v Tekstilindusu. „Naš 
sindikat je zadnja leta posvetil 
največ pozornosti sprotnemu in 
učinkovitemu urejanju delovnih 
in življenjskih problemov za- 

lih, predvposlenih, predvsem pa delavk.1

saj so osnovne sindikalne organiza
cije Tekstilindusa pred letošnjimi 
prvomajskimi prazniki dobile visoko 
priznanje za svoje dolgoletno plod
no delo - zlato odličje dovenskih 
sindikatov.

,,Priznanja nismo dobili zato, ker 
smo dobro delali samo lani," so nam 
pripovedovali, ..marveč za leta na
zaj. Čeprav odličja nismo pričako
vali, se zavedamo, da nas zlati znak 
obvezuje, da še bolj okrepimo naše 
sindikalno delo. Sedaj je sindikat de
jansko bolj naš, zlasti pa smo zado
voljni, ker zdaj aktivno dela v njem 
veliko več članov, kot pred leti."

Približno tak je bil uvodni del na
šega pogovora, Id smo ga imeli v 
kranjskem Tekstilindusu s predsed
nikom konference osnovnih organi
zacij sindikata Francem Isteničem 
in predsednico izvršnega odbora 
osnovne sindikalne organizacije 
TOZD predilnica Sonjo Ječnik.

— V naši delovni skupnosti - v 
njej je v petih temeljnih organizaci
jah združenega dela zaposlenih 24 00 
delavcev," pripoveduje Franc Iste
nič, ,,se zavedamo, da sloni glavno 
breme sindikalne dejavnosti na 
osnovni organizaciji. Ta pa ima, kot 
vemo, po sprejetju ustave, predvsem 
pa s partijskimi in sindikalnimi kon
gresnimi dokumenti še kako po
membne in odgovorne naloge. V 
Tekstilindusu smo se nalog, ki so 
nas čakale po celjskem 8. kongresu, 
takoj lotili z vso doslednostjo in od
govornostjo za njihovo uresničeva
nje v vsakodnevni samoupravni 
praksi Izkušnje zadnjih let, čeprav

kjer se naši delavci sestajajo kot sa
moupravljavci in odločajo o svojih 
delovnih in življenjskih problemih. 
V Tekstilindusu smo si to za razliko 
od drugih zagotovili z delom po sin
dikalnih pododborih."

NOVA ORGANIZIRANOST 
SINDIKATA

Delavci Tekstilindusa so organizi
rani v petih osnovnih sindikalnih 
organizacijah, te pa se združujejo v 
sindikalno konferenco na ravni de
lovne organizacije. Sedanje osnovne

organizacije sindikata, ki delujejo na 
ravni TOZD, so bile ustanovljene v 
začetku 1974. leta. torej že nekaj 
mesecev pred celjskim kongresom.

Od 2400 delavcev, članov sindi
kata, jih danes 94 opravlja različne 
delegatske funkcije v sindikalnih 
organih, 490 v samoupravnih orga
nih temeljnih organizacij združenega 
dela in delovne organizacijo in 125 v 
delegaci jah za zbor združenega dela 
občinske skupščine ter za skupščine 
samoupravnih interesnih skupnosti.

..Ponosni smo," pripoveduje 
Sonja Ječnik, „da je bila naša sindi
kalna organizacija od uvedbe samo
upravljanja naprej, zlasti pa ob spre
jetju-sedanje samoupravne organizi
ranosti, Id jc usklajena z novo usta
vo, pomemben dejavnik, prek kate
rega so delavci neposredno vplivali 
na vsebino svojih samoupravnih 
norm in na njihovo uresničevanje-**

Sindikat v Tekstilindusu je posve
čal zadnja leta največ pozornosti 
učinkovitemu urejanju delovnih in 
življenjskih razmer zaposlenih, pred
vsem pa delavk- Pri tem je uspel, da 
so v delovni organizaciji nočno delo 
žensk zmanjšali za 90 %, kar. po
meni, da dela ta čas v nočni izmeni 
le ,100 delavk, medtem ko so nočno 
delo za delavce, mlajše od 18 let, 
ukinili že 1974. leta.

Vsekakor velja zapisati tudi to, da 
stanovanjske probleme delavcev re
šujejo v 2400-članski delovni skup
nosti kranjskih tekstilcev z nepo
srednim sodelovanjem sindikata.

„Tako je doslej dobilo najemna 
stanovanja že več kot 450 naših de
lavcev, 94 zaposlenih pa kredite za 
nakup družinskih in samskih stano
vanj," pojasnjuje Franc Istenič. Se
veda ne gre prezreti tudi tega, da je 
kredite za individualno stanovanjsko 
gradnjo dobilo 450 delavcev, da 
imamo v Stražišču samski dom z 
271 posteljami. .,.

1%
POVSOD, Pltt

KJER JE TREBA POj
Da ne bi preždi: v Novigradu, Bo- “1 še 

hinju in na Krvavcu, kjer imajo svoje to g 
počitniške domove, zagotavljajo za' |ltye 
poslenim in njihovim družinski® ta$el 
članom prijetno in ceneno' letova tež
nje. Večje zmogljivosti letoviški!1 ^
objektov so bile nujno potrebne, saj | ^
je samo lani in letos preživelo svoj k j1 
dopust ob morju in v planinah nekaj r. J* 
sto delavcev s svojimi družinami, z.a- ^9 
nimanje za organizirano preživljanje r1'' 
letnega oddiha pa med zaposleniini f^jal 
v kranjskem Tekstilindusu narašča kitj,- 
iz leta v leta K j

„Ko govorimo o skrbi za zaposlc l|w 
ne, ne smemo pozabiti, da smo de L 
bro uredili tudi družbeno prehrano- [h' 
Tako imamo kar tri restavracije, v L" 
katerih dobiva dopoldanski top*' P” 
obrok in kosila vseh 2400 delavcev, 
poseže v pogovor Sonja Ječnik ia 0 t 
doda, da sindikat v njihovi delovni Ibv, 
organizaciji pomaga socialno šibkitn llov 
delavcem tako, da jim finančno pe m
maga pri nakupu ozimnice, vsako ^ 
leto pa najmanj petdesetim zdrav L,, 
stveno in socialno najbolj prizade- j J
tim omogočijo tudi brezplačno lete 
vanje. Pa ne samo to: delavci z nir 
kimi osebnimi dohodki imajo tudi 
prednost pri dodeljevanju najemnih 
stanovanj, samo lani so jim izročili 
ključe od 28 stanovanj.

Ne gre pa prezreti tudi njihove 
skrbi za izobraževanje ob delu, za j 
dvig množične športne rekreacije, za 
njihovo kulturno razvedrilo.. -

Skratka, z akcijami za učinkovito Q
urejanje delovnih in življenjskih raz- 'J
mer delavcev v Tekstilindusu misli 
tovarniški sindikat nadaljevati vse 
dotlej, dokler ne bodq ugotovili, da | 
se njihov delavec dobro počuti v j, 
svojem vsakodnevnem delovnem in r j 
življenjskem okolju. ^

IVOVIRNIK tol 
OŽI 
•os]

GRADISOVE IZKUŠNJE

Most med teorijo in prakso
Delegati konference osnovnih 

organizacij Gradisa so na zadnji seji 
obravnavali delo, uspehe in ne
uspehe na področju inovacij in racio
nalizacije v podjetju. Sindikat se v 
celoti zaveda pomena novacij in ra
cionalizacije za uspešno delo in na
daljnji razvoj, zato temu vprašanju 
posveča posebno skrb ter ga vklju
čuje v celotni samoupravni proces, 
hbve ideje, predlogi za inovacije in 
racionalizacije so bolj in upoštevani 
in tudi nagrajeni. Teorija in praksa 
sta si podali roke, kajti delavci kot 
nosilci novih idej, organizacije in 
tehnologije so postali tudi porab
niki. Proizvodnja je materialna osno

va napredka in vsak dvig ali iz
boljšanje proizvodnje pomeni korak 
dalje. Zato je vsak najmanjši predlog 
za izboljšanje dela, organizacije po
slovanja in tehnologije dobrodošel. 
V ta proces vključujejo vse po
membne racionalizacije in prihranke 
delavcev na delovnem mestu. Šte
vilni rezultati, ki so jih v Gradisu že 
dosegli pri inoviranju mehanizacije, 
proizvodov in tehnoloških procesov, 
so samo dokaz, da je potrebno tej 
dejavnosti posvečati še več pozor
nosti.

Tako kot se krepi skrb za nova- 
torstvo, se krepi tudi zanimanje de
lavcev za to področje. Tako se je v

Gradisu število koristnih predlogov 
letos v primerjavi z letom 1971 P0- 
večalo za 150 %, tehničnih izboljšav 
pa je bilo kar Za 200 % več kot v 
letu 1971. Spodbudno je tudi def 
stvo, da so se pojavili v Gradisu tudi 
prvi pravi novatorji, ki bodo skušali 
patentirati svoje izume.
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Vse te predloge in izboljšave v 
Gradisu tudi primerno nagrajujejo. 
Prav s tem v zvezi so delegati OOS 
na seji konference predlagali, da bi 
denarne nagrade spremenili v dru
gačno, bolj spodbudno nagrajevanje 
- morda v obliki poučnih ekskurzij, 
študijev ali podobno.

STROKOVNJAK OPOZARJA NA PRAVICE IN DOLŽNOSTI

Zakon o varstvu pred hrupom
V Uradnem listu SRS št. 15 z 

dne 4. 6. letos, je bil objavljen 
Zakon o varstvu pred hrupom v 
naravnem in bivalnem okolju. 
Zakon sestavlja 5 delov:

1. Splošne določbe
2. Ukrepi varstva pred hru

pom
3. Posebni ukrepi za varstvo 

pred hrupom in družbena orga
niziranost

4. Kazenske določbe
5. Prehodne in končne do

ločbe
Med splošnimi določbami 

določa zakon subjekte, ki imajo 
pravico in dolžnost stalno in na
črtno preprečevati ali omejevati 
hrup, v naravnem in bivalnem 
okolju. Ti subjekti so: delovni 
ljudje in občani, organizacije 
združenega dela, družbenopoli
tične skupnosti, krajevne skup

nosti in druge samoupravne 
organizacije in skupnosti. V 
drugem členu zasledimo defi
nicijo hrupa. Ta definicija se ne
koliko razlikuje od mednarodne 
definicije, prav tako pa tudi od 
fizikalne določitve hrupa. Drugi 
člen obravnava tudi pojem pre
povedanega hrupa, to je hrupa, 
ki je glede na'čas ali kraj, kjer 
nastaja, premočan ali presega s 
predpisi, normativi ali z drugimi 
določili določene maksimalno 
dovoljene ravni hrupa. Splošne 
določbe v zakonu nadalje tudi 
določajo, kaj se šteje za zava
rovano naravno in bivalno oko
lje. Ta določitev je zelo po
membna, ker določa površine 
in prostore, za katere veljajo 
določila o varstvu pred hru
pom. V nadaljnjem členu za
sledimo določila, kaj obsega

varstvo pred hrupom. To so 
predvsem ukrepi in postopki, s 
katerimi delavci v organizacijah 
združenega dela in občani v 
krajevnih skupnostih ter druž
benopolitične skupnosti urejajo 
svoje okolje tako, da hrup ne 
presega maksimalno dovoljene 
ravni. Ta člen govori še o samo
upravnem sporazumevanju, kot 
osnovi za uresničevanje pravic 
in dolžnosti v zvezi z varstvom 
pred hrupom. Prav tako pa šte
jemo med splošne določbe tudi 
določilo, da so sredstva za od
pravo oziroma preprečevanje 
prepovedanega hrupa dolžne za
gotavljati tiste organizacije 
združenega dela oziroma 
občani, ki hrup povzročajo.

Posebno zanimiv je zadnji 
odstavek, ki določa, kdo pri
pravlja, sprejema in izvaja sa

nacijske programe za odpravo 
ali zmanjšanje prepovedanega 
hrupa. Zakon določa glede tega 
občinsko skupščino, občinskim 
organom pa nalga, da dajejo de
lavcem v organizacijah združe
nega dela in občanom pobudo, 
da sprejemajo samoupravne 
sporazume o odpravljanju pre
povedanega hrupa.

Že iz teh splošnih določb 
spoznamo, da zakon o varstvu 
pred hrupom sestavljajo zelo 
jedrnata pravna določila, ki 
bodo imela velik pomen za pre
magovanje hrupa. Za to pa bo 
potrebno zelo razviti zanimanje 
in pripravljenost delovnih orga
nizacij, da s pomočjo razisko
valnih in projektantskih orga
nizacij poiščejo najustreznejše 
rešitve za uveljavljanje določil 
tega zakona.

sprašujete y^dg0varj„m0

Prosim za odgovor na naslednji vprašanji:
Na kateri relaciji se delavcu povrnejo stroški za prihod na delo 

in odhod z dela in na kateri kilometrini?
ali je regres za prehrano med delom v višini do 250 dinarjev na 

delavca enak za vse mesece ne glede na število delovnih dni?
V. Ž. - Bizeljsko

Odbor sindikatov Slovenije za samoupravno sporazumevanje o de
litvi dohodka in osebnih dohodkov pojasnjuje:

Stroški za prihod na delo in odhod z dela se povrnejo na osnovi 
določil samoupravnega splošnega akta na relaciji od stalnega ali za
časnega bivališča delavca do sedeža njegovega delovnega mesta. Kilo
metrina - nadomestilo za uporabo osebnega avtomobila v službene 
namene - pa se povrne za relacijo od sedeža delovnega mesta do 
kraja, kamor gre delavec na službeno pot.

V sindikalni listi je določeno, da znaša regres za prehrano med 
delom, upoštevaje pri tem možnosti in težavnost dela, največ v višini 
do 250 dinarjev mesečno na delavca,. Pri tem ni pomembno število 
koledarskih dni. ampak po našem mnenju število delovnih dni, ko je 
delavec prisoten na delu in upravičen do regresirane in organizirane, 
prehrane. Po navadi delovne organizacije vedno upoštevajo 30 dni 
mesečno m tako tudi oblikujejo sredstva za regres. Število delovnih 
dni pa je iz meseca v mesec različno, zato je možno, da delovna 
organizacija na osnovi vnaprej predvidenih delovnih dni v mesecu 
razdeli regres na dnevno višino a|i pa na osnovi letnega poprečja 
ugotovi število delovnih dni poprečno mesečno in tako tazdeli regres 
za prehrano na delavca v poprečju na dan.
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Spodbuda
, naključje, da osnutek 

3 0 z^mženem delu 
' lVeča pogodbenim organi- 
_ združenega dela kar 

^enov, saj gre za novo, 
jO^iembno obliko združe- 
0'!ajk Sredstev> za prehod iz 

d, °nega v družbeni sektor. 
► Jemlji v o, da bo šele 

^ L,- pokazala, ali so se- 
ddočbe zakona dovolj 

,‘jive za zasebne obrtnike, 
p^ajo možnost ustanoviti 
jj Morda bo o tem tre- 

^ HoSe kaj reči, todanedvom- 
» za pornemhen člen 
,, jr^ovanja med delom z 
j- lenimi proizvajalnimi 
h tvi in z zdmženim de- 
ij ^ Takih organizacij doslej 
>j j°veniji ni veliko. Kaže, 
‘i o Je vzrok za majhno šte- 
l' l° Tozd predvsem v „stra- 
e sedanjih lastnikov proiz- 
a IiLalnih sredstev, da ne bi 

j^° >,izgubili" svoje lastni- 
r , 1,1 pravic, ki izhajajo iz 
r Ta strah pa ni uteme- 
> !?• V 291. členu osnutka 
v la^?na 0 združenem delu je 
^ zapis3110, da poslo

pja svobodno odloča, ah 
Vsa sredstva ali del sred-

f. ,
n
jj j|tev. ki jih je pridobil iz na- 
r rja lastninske piavice v po- 
o P^eni organizaciji zdmže- 
- dela, ponovno zdmžil

r V. O.
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Oživitev 
Gospodarske 

^ dejavnosti
1 Patistični podatki kažejo, da 

kiv '.ndustrijska proizvodnja v 
, ustalila približno na

n,.™ lanskega poprečja. Razpo- 
. /Ve zmogljivosti, število za- 

- i, eriih in tudi oskrbljenost s 
^.evinami in energijo omogo- 
1° oceno, da bi v prihodnjih 

■ lariko dosegli postopno
Jntev industrijske proizvod- 
jf' Osnovni problem je še ved- 

I ...Prodaja na domačem kot 
1 r} tujih tržišAh. V tem pogle- 

LjJpKo pričakujemo ugodnejše 
' taT Predvsem zaradi priča- 
• r»kTe8a večjega povpraševanja 
. r.blvalstva in večje Ukvidnosti 

jjjpodarstva ter zaradi oživlja- 
L, konjunkture na zunanjih 
^n. Investicijske naložbe, ki so 
'M ■ tv’eno pospeševale proiz- 

pa v letošnjem letu ne 
jj*10 tako spodbudno vplivale 
j ®*t industrijske proizvodnjev uiuuo UljaKC piUtZ,VUUUJC

aP^odnjih mesecih, saj nabava 
L/jtače opreme ni dovolj vi- 
liwi’ c'a ^1 poživila celotno go- 
vvuarsko aktivnost pa tuditraak aKuvnosi pa iuui
g j;b*na aktivnost je letos manj-

V. B.

RAZVOJ PROMETA DO LETA 1980

VEČJE ZMOGLJIVOSTI
IN KAKOVOST

Prenos težjega tovora na železnice — Individualni cestni promet se 
bo umaknil javnemu — Luka Koper bo pretovorila 3,5 milijona ton to
vora — Povečana letališča in flota

Tudi v letošnji turistični se
zoni se na vsakem koraku sre
čujemo z zastoji v prometu, ki 
nas spet opozarjajo na neodlož
ljive naloge pri razvijanju tega 
pomembnega gospodarskega 
področja naše infrastrukture. 
Nič čudnega torej, če smo v 
srednjeročnem načrtu družbe
nega razvoja uvrstili promet 
med prednostne dejavnosti.

Železnico bomo v prihodnje 
razvijali tako, da bo prevzemala 
vse težje tovore, zlasti na večje 
razdalje. Železniško gospodar
stvo bo magistralne proge uspo
sobilo za najmanj 20-tonski 
osni pritisk in najmanj na teh
nično hitrost 80 km na uro. 
Dokončalo bo elektrifikacijo 
gfavnih železniških prog ter mo
derniziralo signalno varnostne 
naprave, ranžirne postaje in 
prometna vozlišča. Za uresniče
vanje programa razvoja želez
niškega prometa bo treba — na 
osnovi samoupravnega spora
zuma o temeljih samoupravnega 
plana razvoja železniških zmog
ljivosti — v osnovna sredstva že
leznice vložiti blizu 5800 mili
jonov din polanskih cenah.

Luka Koper se bo razvijala 
glede na potrebe gravitacijskega 
zaledja in tranzitnih storitev 
zlasti z Madžarsko, Avstrijo,

Češkoslovaško in ZR Nemčijo. 
Na razvoj luke bodo vplivale 
tudi nove možnosti sodelovanja 
z neuvrščenimi državami in dru
gimi prekomorskimi deželami 
Vse to pa zahteva povečanje 
zmogljivosti luke in izboljšanje 
njene infrastrukture. Po samo
upravnem sporazumu o te
meljih samoupravnega plana 
razvoja luških zmogljivosti 
bodo zato v Luki Koper v letih 
1976—1980 povečali zmoglji
vosti luke za letni promet 2,5 
milijona ton generalnih tovo
rov, za milijon ton razsutih to
vorov ter za 0,8 milijona ton 
nafte. Dokončali bodo gradnjo 
prvega luškega pomola in začeli 
z gradnjo drugega, Zgradili bodo 

'kontejnerski term nal ter izbolj
šali splošno luško infrastruk
turo.

Vse kaže, da bo cestni prevoz 
obdržal sedanje mesto pri pre
vozu potnikov v mestnem, pri
mestnem in medkrajevnem pro
metu. Zaradi učinkovitejšega 
prevoza potnikov v mestnem in 
primestnem prometu in varstva 
okolja bo treba povečevati de
lež javnega prometa na račun 
individualnega. Tovorni promet 
pa bo prevzel pomembnejšo 
vlogo v nadaljnjem razvoju inte
gralnega transporta v sistemu

„od vrat do vrat". Prednost bo 
obdržal v prevozih lahko po
kvarljivih tovorov na razdaljah, 
ki ne potekajo vzporedno z že
lezniškimi progami. Program 
gradnje cest v naslednjih letih je 
javnosti znan, zato ga ni treba 
predstavljati, poudariti pa velja, 
da so se podpisniki sporazuma 
zavzeli za delitev prometnega 
davka od pogonskih goriv v ko
rist sredstev za gradnjo cest, saj 
bo od količine tega denarja od
visen tudi začetek del na od
sekih Razdrto—Fernetiči, 
Naklo-: Ljubljana in Dolgi 
most—Škofljica.

Razširili in posodobili bodo 
tudi letališke zmogljivosti 
osrednjega slovenskega letališča 
Ljubljana-Brnik in dokončali le
tališče v Mariboru, skladno s 
potreb^ : ’ nžfc.-nrv-ospodar-'
skega '■.- i oljne-- ' Mari- 
bc :va'< boi' vgrad
njo .t . j.v.iicoe šport
nega in turističnega letalstva. 
Sredstva za uresničitev teh na
log bodo zagotovile organizacije 
združenega dela letališke dejav
nosti na podlagi medsebojnega 
samoupravnega sporazuma o te
meljih plana skupaj z upravljav
ci poslovnih bank in z zaintere
siranimi organizacijami združe
nega dela. v. O.

SLOVENSKA BISTRICA

Rast industrije
Po predlogu družbenega pla

na razvoja občine Slovenska Bi
strica za obdobje 1976—1980 
bo industrijska proizvodnja 
glavni nosilec razvoja v občini. 
Tako v planu predvidevajo, da 
se bo celotni dohodek v tem 
obdobju realno povečal za 
70,5 %, celotni družbeni proiz
vod na zaposlenega za 64 %, za
poslenost za blizu 21 %, investi
cije in izvoz za 133 % in sred
stva za poslovne sklade za več 
kot 62 %.

Ob tem v občini poudarjajo, 
da bo z izgradnjo prenosnega vi
soko in nizkonapetostnega 
omrežja občutno izboljšana 
preskrba občine z električno

energijo, ki je osnova za nadalj
nji razvoj večine gospodarskih 
panog.

Znatno povečanje proizvod
nje pričakujejo tudi v Impolu 
kot naj večji delovni organizaciji 
občine Slovenska Bistrica. V 
tem kolektivu si bodo prizade
vali za strukturno preusmerja 
nje ur predvsem za večjo kvali
teto aluminijskih proizvodov. 
To pa naj bi omogočilo skoraj 
2,5-krat večji izvoz.

Kljub težavam je mogoče pri
čakovati nadaljnji uspešnejši 
razvoj tudi v proizvodnji ele
mentov radijske in elektro teh
nike. Velike razvojne možnosti 
vidijo v Slovenski Bistrici tudi v

ročni proizvodnji votlih razsvet- 
Ijavnih teles iz bistriške steklar
ne, pa. tudi izvozne možnosti 
njenih izdelkov na nekatera zu
nanja tržišča.

Z dodatnimi investicijami 
pričakujejo tudi v gradbeni in
dustriji bistvene kakovostne 
premike. Med panogami, ki 
bodo bistveno prispevale k rasti 
industrije bistriške občine v le
tih 1976—1980, je tudi lesno
predelovalna industrija. Priča
kujemo tudi lahko, da bodo 
uresničili syoj plan v Tovami 
dja Slovenska Bistrica, kjer na
meravajo do leta 1980 povečati 
proizvodnjo za b^zu 70 %.

V. H.

i

KJE JE
DOMISELNOST?

V gospodarstvu smo pri
šli do absurdnega položaja, 
ko nam bolj kot finančnih 
sredstev primanjkuje zdra
vih gospodarskih idej in 
pobud. Ob tem je še bolj 
osupljivo dejstvo, da hkrati 
s tem, ko ugotavljamo po
manjkanje zamisli, kaj iz
delovati in tudi kako, ne 
manjka spodbud za investi
ranje V kaj?

Mnogi programi, bodisi 
razvojni, investicijski ali pa 
sanacijski, ki so jih izdelali 
v delovnih organizacijah -

lil!GOSPODARSKI! 
KOMENTAR

še posebej velja to za manj
ša podjetja — dokazujejo, 
da se vodilnim kadrom niti 
ne sanja, v kakšno proiz
vodnjo velja vložiti prihra
njena sredstva. Pri tem ne 
mislimo na primere, ko so 
v nedavni preteklosti posa
mezna podjetja zavoljo 
obilnega dohodka vlagala 
svoja sredstva v proizvodne 
programe, ki z njihovo 
osnovno dejavnostjo niso 
imeli nič skupnega Naša 
pozornost tokrat velja 
podjetjem, Id želijo vlagati 
v širjenje proizvodnih 
zmogljivosti ali gradnjo no
vih kapacitet ter podjet
jem, ki morajo zavoljo sla
bega gospodarskega polo
žaja nekaj spremeniti v 
svoji proizvodnji.

Sanacijski programi so 
za mnoga podjetja pretrd 
oreh. Pozabljajo namreč, 
da ni dovolj, če zagotovijo 
samo sredstva za odpravo 
trenutnih težav. Sanacija je 
nekaj več: zagotoviti mora 
trajno socialno varnost za
poslenim delavcem, kar 
pomeni da morajo v pod
jetju ,,izbrati" takšen pro
izvodni program, Id bo za
nimiv za trg. Pri izbiri pa 
največkrat naletijo na ža
lostno resnico, da takšne 
izdelke v dovolj velikih ko
ličinah za potrebe trga že 
izdelujejo v sorodnem 
podjetju.

Dejali bi torej, da je do 
tržno zanimivega proizvod
nega programa vedno teže 
priti. Drži čeprav je hkrati 
res, da so za to postavljeni 
kadri v podjetjih vse pre
malo zavzeti pri iskanju 
takšne proizvodnje, Id jo 
bo trg sprejel. Za Slove
nijo, žal, nimamo enako

vrednih podatkov, toda 
najbrž e pri nas ni dosti 
drugače kot v sosednji 
Hnutski. Zagrebški inšti
tut za gospodarstvo - tako 
poroča Ekonomska poli
tika v predzadnji številki - 
je namreč v anketi ugoto
vil, da četrtina podjetij iz 
predelovalne industrije že 
pet let ni ničesar spreme
nila v svojih proizvodnih 
programih, več kot 60 od- ._ 
stotkov anketiranih podje- '1 
ti j pa tri leta. Tolikšno 
„spanje na lovorikah" pa v 
hitro spreminjajočih se 
tržnih gospodarskih pogo
jih ter ob velikem napred
ku tehnologije v svetu kaj
pada ni nič drugega kot 
gospodarski samomor. 
Zlasti še, ker je anketa ne
dvoumno pokazala, da 
sprememb ni bilo izključ
no zavoljo pomanjkanja 
novih zamisli ni pobud

Skratka finančna sred
stva in pobude za investira
nje so, veliko manj pa je 
temeljnih odgovorov m 
vprašanje, kaj izdelati. Res 
je, da je temu deloma kri
vo pomanjkanje ustreznih 
kadrov tako v podjetjih, 
kot tudi v ustanovah, ki se 
tako ali drugače ukvarjajo 
z razvojem gospodarstva.

Vendar posamezni pri
meri v gospodarstvu doka
zujejo, da tudi kadri, ki so, 
lahko ob primerni zavze
tosti spremljajo tržna giba
nja, novosti v tehnologiji 
in druge značilnosti gospo
darskega napredka in raz
voja. Na pomlad letos so 
slovenski sindikati ponu
dili zanimivo zamisel: usta
noviti bi bilo treba stro 
kovno službo, nemara kar 
m republiški ravni, ki bi 
lahko podjetjem, ki želijo 
ali morajo spremeniti pro 
izvodni program, pomagala 
pri iskanju pravilne poslov
ne usmeritve.

Razumljivo je, da je pot 
do uresničitve zamisli dol
ga, toda nikakor ni moč 
trditi, da je ob primerni 
preusmeritvi dela razisko
valnih ustanov, večji priza
devnosti v samih podjetjih, 
pa tudi dmžbene skup
nosti ne bi mogli uresni
čiti. Vsekakor pa bo treba 
kaj hitro začeti drugače 
uporabljati investicijska 
sredstva, sicer bomo še na
prej capljali za bolj domi
selnimi poslovnimi konku
renti iz razvitih dežel

B. RUGELJ

Vojna prepirljivcev
1 6: Azra Kristančič, dipl. psihologinja
>,Ne vem, kaj je ljudem! Vča: 

Haiv «•? ažali, napade, kot da bi 
narečji razbojnik. Premišljujem 
tj, v®m, zakaj? Vem sicer, da 

konfliktom ne da izogni 
Poč ■ ?em prepričan, da ljudje 
rSv .I0 v SLvnem brez prave 

°Ka,“ je pripovedoval direkti
Mir i° Pravi vzroki ali ne, je teži 
>o m kahko pa zapišem, da so ve 
fs n 'vi. Včasih gre za osebni inl 
^.Peramezmka, včasih skupine, 
n tj - a I6 zaradi nečesa prizade 
Utn ^ c*0 nekega trenutka molčal 
ezo Pa z^*a z velikimi curki v

“»•fitSiSS.'0""51'13
Cnnikti s posameznikom so p 
taH užaIj®n in prizadet je žara 
- in'6 oth°čitve vodilnega delav 

rea6'ra- Včasih ustrezno, n 
šteje neustrezno. In tako 

ckne »vojna".
jen^ se „bori“ prizadet in už 

P°sameznik? Zelo živahno

prizadeva, da bi dokazal, da ima 
prav. Zbira somišljenike in išče nji
hovo podporo. Pravi motiv največ
krat zamolči, ker je pogosto takšen, 
da bi ga drugi obsodili. Zato mora 
lagati in pretiravati, kajti „v vojni so 
dovoljena vsa sredstva"! Zlasti še, če 
je ta ..bojevnik" človek s slabimi 
osebnimi lastnostmi. In ko se vojna 
začno, gre do konca Razen, če ne 
dobi podpore tam, kjer jo je priča
koval. V takšnem primeru se za ne
kaj časa potuhne in čaka na svoje 
zadoščenje, hkrati pa marljivo zbira 
..materiale" in „dokaze“, s katerimi 
bo ob pravem trenutku že pokazal 
ljudem, kakšen je v‘resnici njihov 
šef. Pričakovanje, da bo odnehal, ko 
bo videl, da se je prenaglil, se ne 
uresniči. To lahko naredi le razu
men in osebnostno zrel človek, kT 
bo prvi ponudil roko sprave.

Prepirljivec pa bo boj nadaljeval 
Z vsemi sredstvi Na pomoč bo po
klical forume zunaj kolektiva pa 
tudi tisk. In ko reče zadnjo besedo

sodišče, tudi takrat ne odneha, češ, 
,,kaj drugega pa bi lahko pričakoval, 
saj revež ostane vedno revež!"

Napako pa je naredil tudi vodilni 
delavec. Ljudem bi moral takoj po
vedati pravi motil konflikta. Vse bi 
bilo manj boleče, ker bi ostal pre
pirljivec bržkone sam.

Konflikti s poštenimi posamez
niki sc po navadi hitro končajo. V 
glavnem jih odpravi iskren pogovor, 
včasih pa tudi - čas.

Zavedati pa se moramo, da 
se kljub vsemu prizadevanju včasih 
ne bomo mogli izogniti konfliktom, 
kajti v kolektivu so vedno različni 
tokovi, javni in tajni motivi posa
meznikov in skupin, različne težnje.

Če pa-so konflikti le prepogosti, 
naj se približno takole vprašajo tisti, 
ki imajo vpliv in besedo v kolektivu:

„Ali ni mordh nekaj v nas, kar na 
ljudi provokativno vpliva? Vsi ljud
je, s katerimi smo v konfliktu, prav 
gotovo niso nevrotični prepirljivci!"

DENARNA POMOČ 
DRUŽINI

UMRLEGA DELAVCA
VPRAŠANJE: Zanima nas, 

ali so po sindikalni listi vsa 
podjetja oziroma organizacije 
dolžne ob smrti delavca izpla
čati njihovim družinam kot 
pomoč dva ali tri poprečne 
mesečne osebne dohodke? 
Zanima nas tudi. ali morajo 
delovne organizacije tako iz
plačilo predvideti v svojih pra
vilnikih oziroma samouprav
nih sporazumih ali pa je do
volj, da o izplačilu odloča de
lavski svet podjetja.

PRIZADETI

ODGOVOR: Sindikalna
lista je skupen dogovor orga
nov in organizacij sindikata o 
nekaterih vprašanjih razpore
janja in delitve dohodka ozi
roma delitve sredstev za oseb
ne dohodke. V prizadevanju, 
da bi ta vprašanja čimbolj 
enotno urejali, vsebuje sindi
kalna lista razpone posamez
nih prejemkov, v teh mejah pa 
samoupravni sporazumi orga
nizacij združenega dela dolo
čajo konkretne višine posa
meznih prejemkov, dodatkov, 
pomoči itd. Sindikalna lista 
zato nima neposredne pravne 
moči. Njena priporočila po-

Y kupon

O
PRAVNIK SVETUJE

stanejo veljavna šele po spre
jetju v samoupravnih spora
zumih, kc torej postanejo nji
hov sestavni del.

Vsako podjetje lahko torej 
določila sindikalne liste upo
števa šele tedaj, ko jih delavci 
sprejmejo in vnesejo v svoje 
samoupravne sporazume. V 
vašem primem torej delavski 
svet na podlagi sindikalne liste 
ne more sam odločati o višini 
enkratne pomoči družini 
umrlega delavca, pač pa lahko 
odloča šele na podlagi določil 
vašega samoupravnega spora
zuma.
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Več odkrito
srčnosti!

Po formalni plati smo v minulih letih uredili marsi
katero zelo pomembno sistemsko vprašanje na področju 
telesne kulture. Gre vsekakor za spodbudne premike, za 
nekatere dolgo porajajoče se spremembe, ki pa v nekate
rih primerih še niso prinesle tega, kar bi morale, kar smo 
pričakovali; med drugim, denimo, tudi finansiranje teles- 
nokultume dejavnosti „po novem", če lahko uporabimo 
to besedo.

■ Telesnokulturne skupnosti naj bi torej pri rezanju 
kruha mislile na vse, ne le na tekmovalni šport in naše 
..reprezentance", temveč tudi na množično telesno 
vzgojo, na športno razvedrilo vseh naših občanov, ki jim 
naj bi prej ali slej postala športna rekreacija vsakdanja 
navada. Jasno 'smo namreč zapisali - in ob tem ni imel 
nihče ničesar pametnega pripomniti - da mora vsa dejav
nost sloneti na množičnosti, naj bosta tekmovalni in 
vrhunski špcfrt le nadstavba načrtne skrbi za telesnokul- 
tumem področju v naših šolah, krajevnih skupnostih, de
lovnih organizacijah in seveda v športnih organizacijah. Z 
drugimi besedami povedano: dogovorili smo se najprej za 
množičnost pa tudi tekmovalni šport in ne za obratni 
vrstni red.

In kar je bilo na samem začetku vsem jasno in samo po 
sebi umevno, je danes marsikomu znova zelo nejasno. 
Vsaj praksa kaže tako. In tudi pri tako pomembnem vpra
šanju, kot je finansiranje.

Še vse preveč je namreč primerov, da nam nikoli ne 
zmanjka sredsev, ki jih zbiramo za telesnokulturno dejav
nost, za zelo nepomembne ekipe oziroma tekmovalna 
moštva, ki redno potujejo, enkrat tedensko tudi tekmu
jejo, drugo z drugim pa živijo na precej veliki nogi in 
trošijo zelo veliko družbenega denarja. Občudovalcev, ki 
jim pravimo tudi gledalci, jo malo ali nič, za družbo po
menijo zelo malo ali skoraj nič, saj od sebe pravzaprav 
nič pametnega ne dajejo, ob vsem tem pa štejemo med 
glavne potrošnike sredstev, ki jih družba, točneje pove
dano naši delavci, dajejo od svojega dohodka za telesno
kulturno dejavnost. In teh primerov ni malo! Preveč, da 
bi o njih molčali. Tako nas veljajo nekateri ..tekmovalci", 
od katerih zares nihče ničesar nima, še gledalci ne, letno 
tudi po sto in več novih tisočakov! Ob tem vemo, čigav 
denar trošijo in vsi smo prepričani v to, da ne svojega.

Če bi bilo sredstev za športno dejavnost dovolj, če 
šolska športna društva ne bi prelivala znoja, da si lahko 
nabavijo najcenejše športne rekvizite, če ne. bi bil pro
blem zvrtati denar za najpotrebnejše množične telesno
kulturne akcije, kot so, denimo, „naučimo'se plavati", če 
se ne bi tako pogosto zataknilo pri vprašanju finansiranja 
različnih TRIM akcij ter organizacije aktivnega oddiha 
zaposlenih ..., potlej bi morda še molčali.

Sicer pa je prav, da na glas povemo, kako smo se zme
nili za eno, v mnogih primerih pa delamo nekaj čisto 
tretjega. Nekaj takega, kar nikomur ne koristi, še najmanj 
pa nadaljnjemu razvoju naše telesnokulturne dejavnosti. 
In če bi bili priča številnejšim javnim opominom, če bi se 
pogosteje odkritosrčno pogovarjali o tem, kako uresniču
jemo sprejete sklepe, potlej bi bila praksa gotovo neko
liko bliie vsemu tistemu, kar smo tako zelo lepo in pa
metno zapisali v naših dokumentih, ki govore o telesni 
kulturi.

A. ULAGA

V rokometu je bil rezultat 15:11 za Mehaniko .

PRVE ŠPORTNE IGRE PRIJATELJSTVA

Igre bodo postale 
tradicionalne!

Kolektiva Mehanike iz Trbo
velj in KPD Dob pri Mirni praz
nujeta letos že deset let plod
nega poslovnega sodelovanja. 
Zato so za poveri obeh de
lovnih organizacij odločili, da 
popestrijo svo'e prijar<' • i, ezi 
še s športnimi igrami, saj je med 
delavci veliko ljubiteljev aktiv
nega razvedrila.

Tako so minulo soboto orga
nizirali svoje prve „športne igre 
prijateljstvi", ki pa naj bi posta
le v prihodnje tradicionalne. V 
tem primeru gre torej za neko
liko drugačen vrstni red, kot pa 
smo ga navajeni v večini prime
rov: najprej za sodelovanje pri 
vsakdanjem delu, to je za sode
lovanje v proizvodnji, iz kate
rega se je kasneje rodilo tudi so
delovanje na športno-rekreativ- 
nem področju.

Tokrat so bili gostitelji delav
ci KPD Dob pri Mirni. Na spo
redu so bila tekmovanja v ma
lem, nogometu, kegljanju, roko
metu, streljanju in šahu, ekipe 
pa so bile mešane. Rokometaši 
in nogometaši so tekmovali na 
zelo lepih špormih terenih ob 
novi osemletki v Mirni, strelci 
in šahisti so merili svoje znanje 
v Dobu, medtem ko so kegljači 
podirali keglje v Mirni peči. 
Vreme je bilo tekmovalcem iz
redno naklonjeno, udeležba je 
bila za prvič na moč spod
budna, iger se je namreč udele
žilo blizu sto predstavnikov

obeh delovnih organizacij, zato 
so prve športne igre prijateljstva 
lepo uspele. Za vse to gre seve
da zasluga tudi požrtvovalnim 
organizatorjem, ki so več kot 
dobro opravili zahtevno delo.

V popoldanskih urah je bilo 
ob bazenu v Mirni na sporedu 
še tovariško srečanje. Tu so se 
predstavniki obeh kolektivov 
tudi domenili, da se bodo pri
hodnje leto pomerili v Trbov
ljah, saj bodo v prihodnje igre 
vsako leto.

Pa rezultati! No, ti res niso 
najpomembnejši, saj v tem in 
podobnih primerih zares še ved
no velja pravilo ,,važno je sode
lovati". Pa vseeno, za marsikoga 
so važne tudi točke! Zato naj 
ob koncu povemo še to. da so v 
skupni uvrstitvi tokrat slavili 
zmago predstavniki Mehanoteh- 
nike. Bil so boljši v treh šport
nih panogah, domačini pa v 
dveh. S tem pa seveda še ni re
čeno, da bo tako tudi prihodnje 
leto v Trbovljah.

Železarji
na

Triglavu

ob

V soboto, 28. in v nedeljo ^ 
avgusta je bil tradicionalni^avgusta je uu uameiu..-- • ^ 
sedmi pohod slovenskih ". 
zarjev na Triglav. Kar 470 ucle- j,

žencev se je povzpelo na vr11 .... 
šega očaka, ki je ta dan „g0*sega uca*.a, ki je la U<ui „e- .
blizu tisoč planincev. Pohod 
Triglav so namreč .organizd 
tudi nekateri drugi slovenski 
lektivi.

Slovenski železarji so na vrl"'

(

Triglava tudi obsodili raVn* i 
avstrijske vlade do koroških ^ . 
vencev ter ponovno oživil3 j! 
neofašističnih sil onkraj n10!3"^ i 
protestnem pismu, naslovljen^ 
avstrijskemu konzulatu v n 
gradu, so zapisali: ^

„Delavci-planinci slovens ^ 
železarn in drugi planinci, zhr3 j 
na vrhu Triglava, ki je sim

I

slovenskega naroda, okroge ‘a
terega so naši predniki tisoči® 1 
kljubovali germanizaciji, Pr0 
stiramo proti nadaljevanju r . 
narodovanja Slovencev onk 
Karavank. Žalostno je dej stv’ 
da se tri desetletja po najb°' 
kruti vojni v zgodovini človes . 
in zlomu fašizma ponovno d

K
traj
feli
varr
bta

2-s
javc
sPtf
in:

gujejo. nacistične usedline
koroškim Slovencem in g13 | 
diščanskim Hrvatom jemlr^ j 
osnovne pravice, ki jim PnI’

Na nedeljskem popoldanske^ . 
srečanju udeležencev pohod3 
dolini Krme so vsi izletniki “gj j 
tovili, da je pohod dobro usp | 
in da je še bolj utrdil med* 
bojne vezi slovenskih železat) ! 
pri premagovanju obveznosti

nad
ske
in
Slo
stil
vo
Ijei

4f-

delovnih mestih in pri skup3
prizadevanjih za čimbolj še 
lovne rezultate in uspehe 
stavljene organizacije z dr u že neg5 
dela Slovenske železarne.

Pokal za kranjsko Savo
V soboto so bile na Kodelje

vem 111. leme športne igre 
SOZD Polikem. na katerih je 
nastopilo več kot 500 tekmo
valcev in tekmovalk iz 11 delov
nih organizacij v združenem 
podjetju, tekmovalci so se po
merili v 8 disciplinah. Prvo me
sto in pokal je že drugič zapo
red osvojila ekipa kranjske Save 
pred domžalskim Heliosom in 
medvoškim Donitom. Namen 
iger je bil tako po množičnosti 
kot tekmovalni plati dosežen, 
za kar so poskrbeli udeleženci

Namizni tenis: 1. Donit, 2. 
Sava,'3. Melamin, 4. Astra, 5. 
Commerce;

Balinanje: 1. Sava, 2. Mela
min, 3. Color, 4. Donit, 5. Me
lamin;

Šah: 1. Sava 28, 2. Donit 23, 
3. Helios 19, 4. Astra 16,5, 5. 
Melamin 16 točk;

Vlečenje vrvi: 1. Astra, 2. 
Color, 3. Helios, 4. Sava;

Kegljanje, moški, ekipno: 1. 
Sava 2532, 2. Color 2479 , 3. 
Donit 2471, 4. Helios 2430, 5. 
Jub 2424; posamezno: 1. JenkoZa K.al ok) U W1 uu vicz.CUk;i JUU w-T.r--r, ■* •

sami, organizator ŠD Slovan ter (Donit) 504, 2. Šušteršič (Sava) 
pokrovitelj podjetje Commerce. 465, 3. Rihtar (Helios) 464;

Rezultati:
Mali nogomet: 1. Helios, 2. 

Sava. 3. Melamin, 4. Donit, 5. 
Commerce;

Košarka: 1. Helios, 2. Donit, 
Color, 4. Sava, 5. Melamin;3.

ženske ekipno: 1. Helios 1419, 
2. Sava 1275, 3. Melamin 1241, 
4. Astra 1054, 5. Donit 1027, 
posamezno: 1. Končan (Donit) 
383, 2. Jeretina (Helios) 375, 3. 
Zajc (Sava) 367.

Streljanje, moški ekipno: , 
Color 496, 2. Sava 484, 3. Jf 
470, 4. Donit 448, 5. MelaiP': 
408, posamezno: 1. Hriberni 
(Color) 175, 2. Černe (Sava1 
166, 3. Krelj (Color) 166; že« 
ske ekipno: 1. Melamin 402, 
Sava 327, 3. Color 316, 4. D°' 
nit 264, 5. Helios 250, p°sa' 
mezno: 1. Zalar (Melamin) ' 
2. Zajc (Sava) 142, 4. Šuima" 
(Melamin) 128. . i

Skupna uvrstitev ekip: _ 
Sava Kranj 75, 2. Helios D0/1, 
žale 56, 3. Donit Medvode ->3' 
4. Melamin Kočevje 48, _ 
Color Medvode 46, 6. Ash 
Ljubljana 25, 7. Commet 
Ljubljana 21, 8. Jub Dol 16.y; 
do 10. Arbo Podgrad in 
ja-impex 5, 11. Chemo Ljlll, 
Ijana 2. p R

Investicije v dom se obrestujejo SEVNICA KOČEVJE

Tudi delavci celjskega Aera še 
vedno vztrajajo pri svojem počit
niškem domu. Imajo ga na Lo
šinju, in čeprav ima blizu 60 le
žišč, je v poletnih mesecih tako 
zaseden, da vsi, ki se zanimajo za 

m počitnice na morju, ne pridejo 
na vrsto. Poleg doma na Lošinju

pa imajo delavci Aera še svoje 
počimiške kapacitete na Golteh, 
ki so Celjanom zelo „pri roki" in 
so zato tudi dobro izkoriščene.

Do lanskega leta je imel počit
niški dom na Lošinju le 33 le
žišč, kar pa je bilo, glede na ve
liko povpraševnje, odločno pre
malo. Zato so se delavci Aera 
odločili za povečanje kapacitet, 
saj so spoznali, da se jim inve
sticije v počimiški dom vse
stransko obrestujejo.

Celodnevna oskrba na Lošinju

velja 90 dinarjev, otroci pa so se
veda deležni popusta. Ob tem je 
treba povedati, da so vsi zapo
sleni prejeli regres: tisti z višjimi 
osebnimi dohodki 900 dinarjev, 
ostali pa 1100. Ker pa si neka
teri delavci kljub vsemu niso 
mogli privoščiti zasluženih po
čitnic na morju, gre predvsem za 
nekatere matere samohranilke in 
socialno šibke, jim je priskočila 
na pomoč sindikalna organi
zacija.

J. ZAVRŠNIK

NOVA GORICA

Nova sekcija SD Meblo
Športno društvo Meblo, ki ima na 

skrbi predvsem rekreacijo zapo
slenih, se je odločilo, da že v bližnji 
prihodnosti ustanovi novo športno 
sekcijo za tenis. Pobudo za ta korak 
so dah seveda delavci sami, v glav
nem tisti, ki jim je tenis, kot šport, 
najbolj pri srcu.

S tem v zvezi so v Meblu že pri
čeli z udarniškim delom, saj bi imeli 
radi kar v najkrajšem času lastno 
igrišče za tenis. In vse kaže, da bo 
nov športni objekt nared še ta me
sec. Odslej dalje bo torej imelo SD 
Meblo že dvanajst sekcij.

R. KOLENC

Pomanjkanje
objektov

Poleg tega, da je kolektiv sevniške 
Kopitarne dobro poskrbel za dopu
stovanje svojih delavcev, saj je treba 
odšteti za dan počitnic na morju ko
maj 42 dinarjev, imajo zaposleni tc 
delovne organizacije tudi lepe mož
nosti za dnevno rekreacija Šport
niki Kopi tame sodelujejo na najraz- 
ličnejših sindikalnih tekmovanjih, 
najaktivnejše pa so strelska, šahov
ska in kegljaška sekcija. Šahisti šte
jejo celo med najboljše v občini.

Ker poteka športna dejavnost 
tudi v tem kolektivu pod okriljem 
sindikata, najpotrebnejša finančna 
sredstva nikoli ne predstavljajo ne 
premostljive ovire pri uresničevanju 
zastavljenih načrtov. Več proble
mov pa je s športrtftm objekti, saj 
imajo svoj prostor v Kopitarni le 
strelci in šahisti, medtem ko morajo 
cbtali športniki iskati gostoljubje 
drugod.

- a.

Nogometaši po noven1
Zaradi novosti v slovenski telesni 

kulturi bodo v prihodnji sezoni tudi 
kočevski nogometaši tekmovali po 
novem sistemu. Nastopali bodo 
namreč v dolenjski medobčinski 
ligi, ki bo združevala tudi nekatere 
močnejše ekipe, kot na primer nek
danjega člana conske lige Bela kra
jina iz Črnomlja.

_>a bi bili nogometaši čim 1,0 7 
d m vi je ni za novo sezono, so p1®, 
eh nekaj tekem z Ribnico, ^ 
iom iz Ribnice, Grosupljem 13 
lekaterimi ekipami. Ta sreč ) 
bi dala odgovor na vprašanje,

) so kočevski nogometaši prip^' 
d za start v novem tekmov33)

Z eajd>gA

JESENICE

Več rekreacije na dopustu-
Komisija za oddih in rekreacijo 

pri jeseniški železarni si prizadeva, 
da bi obogatila letni oddih zaposle
nih. V železarni namreč sodijo, daje 
to vprašanje razmeroma zapostavlja 
no. saj je izkoriščanje prostega časa 
med letnim oddihom povsem pre
puščeno pobudi posameznikov.

Zato člani omenjene komisije ra: 
čunajo, da bodo že prihodnje po

je poskrbeli za organizit330 
•acijo zaposlenih v času ledn^., 
nega dopusta. V počitniški ^ 
ivih v Crikvenici in v Bi°gr 
do poskrbeli za potrebne 3I>0ju(ii 
:vizitc, organizirali pa bodo 
plavalne tečaje, ki bodo nanK’ ■ 
tako odraslim kot t'3*1 

ajšim.
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40-LETNICI VELIKE TEKSTILNE STAVKE V SLOVENIJI (Vlil.)

PETINTRIDESET 
ODLOČILNIH DNI

^e: Dr. France Kresal

OBLAST ZAHTEVA 
IZPRAZNITEV TOVARN

, Ker delavci 3. septembra zju- 
®ai niso končali stavke in pri
šli z rednim delom v vseh to- 
J^fnah, so industrije! 4. septem- 
ra preklicali svojo izjavo z dne 

. ^ptembra in podali novo iz- 
Iav°> zelo podobno tisti, ki jo je 
sPrejela zveza industrijcev 26. 
111 27. avgusta, kot odgovor na 
na^aljevanje stavke na Gorenj- 
.^m. Ta mariborska izjava, ki 

bila objavljena 5. septembra v 
‘°vencu, se končuje: „Tek- 

sblni industrijci so sprejeli izja- 
.Vo tako, kakor je bila sestav
ina, pod pogojem, da gre de-

tarni poti, je ban izdal 5. sep
tembra uredbo o stavki^ ki je 7. 
septembra izšla v Službenem 
listu in z istim dnem začela ve
ljati. S to uredbo je ban legali
ziral nasilno intervencijo obla
sti.

Z banovo uredbo je stopil 
štrajk v novo fazo. Boj indu
strijcev proti ..nezakonitemu 
načinu stavke" je dobil pravno 
podlago. Časniki nič več ne pi
šejo s simpatijami o stavki. O 
stavki molčijo, ali pa govore o 
..neodgovornih in temnih ele
mentih, ki so zavedli delavce"; 
o stavki prinašaj odslej največ 
le uradna poročila. Centralni

nimi podjetji, ki so pri tem 
mezdnem gibanju udeležena in 
pri katerih je treba morda raču
nati s kakimi posebnimi razme
rami, ki jih centralni tarifni od
bor za tekstilno delavstvo ni 
mogel dovolj predvideti in pre
gledati, ko je sestavljal svoj 
predlog za kolektivno pogodbo.

Delavstvo tistih tekstilnih to
varn, ki še niso šle v stavko, pa 
naj v stavke ne stopa, ker zaen
krat za to ni nikakega povoda. 
Nobena nova stavka v tem tre
nutku ne bi mogla pogajanj po
spešiti.

Dragocene sile je treba ču
vati, da se zastavijo v tistih pod

^ekstilna stavka v tovarni Inteks v Kranju: delavci čakajo na hrano ...

avstvo naslednjega dne v ’ 
Mariborskih tekstilnih tovai 
na deiD s tem so tekstilni ir 
StriJci storili vse in odstranili 
°v're, ki bi mogle opraviče 
adaljevanje tega štrajka. Kr

niso zakrivili in zato oc 
vajo vsakršno odgovornos 
bledice štrajka.

Gorenjski tekstilni podje 
0 bili zelo nejevoljni zaradi 

nja Mariborčanov ob zač 
Javke. Ogorčeni so bili nac 
^.aom, da bi že prvi dar 

sili končali štrajk. Ot 
u Jim nelojalnost in jim 

. .ali polomijo v zvezi s 
%vo z dne 2. septembra. 
enjski podjetniki so se že 

Povijali na drugačno likvid; 
jMvke. Pričakovali so 
ajšnjo pomoč oblasti za 
n° izpraznitev tovarn in 1 

aciio stavke. Zbrali so pod 
° °^8anizatoijih stavke, jih 
t°^b policiji z zahtevo po 
ac*ji in izpolnjevali tako 
,0vane črne liste, kamor si 

|e go rij ah vpisovali zavi 
elavce, ki so se v stavki a 
° udejstvovali. Take črne

Izpolnjevali v vseh podje
°r se je znašel na črni 

JMga podjetja, so mu bila 
®je zaprta vrata v vseh t< 
b. Zanj ni bilo več dela ii

^užka.
Ker oblast ni mogla več 

adati situacije po parlai

tarifni odbor poziva tekstilce k 
disciplini in odkrito grozi z 
obračunom in izključevanjem 
posameznih zavednih delavcev 
in celotnih podružnic.

5. septembra je izšel razglas 
tekstilnemu delavstvu, ki so ga 
poleg centralnega tarifnega od
bora podpisali še tajniki vseh 
treh strokovnih organizacij. Ta 
razglas, ki so ga na letakih raz
širili med delavstvom in ga je v 
izvlečku 9. septembra objavila 
tudi Delavska politika, se je gla
sil:

..Tekstilnemu delavstvu Slo
venije !

V svoji veliki borbi ste mo
gočno in solidarno manifestirali 
svojo zahtevo po čimprejšnji 
sklenitvi kolektivne pogodbe za 
vseh 14.000 tekstilnih delavcev 
v Sloveniji. V tej borbi se mo
rate zavedati, da je potrebna na 
eni strani odločnost in požrtvo
valnost, na drugi strani pa brez
pogojna disciplina in pa pra
vilna taktika. 10.000 stav
kajočih tekstilnih delavcev nam 
priča o tem, da vam odločnosti 
in požrtvovalnosti ne manjka, 
Čemur se imamo zahvaliti, da 
smo prišli do resnih pogajanj za 
kolektivno pogodbo.

Pogajanja so v teku. Ne sme 
vas motiti, da ta pogajanja med 
zastopniki industrije in zastop
niki delavskih strokovnih orga
nizacij le počasi napredujejo. 
Zavedajte se tega, da ni lahka 
stvar najti soglasje s 67 tekstil

jetjih, v katerih se še ne stavka 
in ki ne bi hotela pristopiti h 
kolektivni pogodbi. '

V tovarnah, Iger se stavka, pa 
je nujna dolžnost stavkajočih, 
da urede svojo taktiko tako, da 
se v podjetjih ne bo delala 
škoda in izzivali nepotrebni 
spori z zastopniki podjetij.

Zato ponovno pozivamo vse 
krajevne in tarifne odbore, stro
kovne odbore in funkcionarje 
strokovnih organizacij ter delav
stvo sploh, da si prizadevajo:

1. da se blago v tovarnah, ki 
je izpostavljeno kvaru, takoj 
spravi na varno oziroma stori 
vse, da se odvrne škoda;

2. da prepuste vse obratne 
pisarne in telefonske naprave 
vodstvom podjetja in dovolijo 
vodstvu in uradništvu vstop v 
pisarne;

3. da se v podjetjih, koder so 
v delu novi tovarniški objekti 
(dozidava objektov, dimnikov 
itd.), ki jih izvršujejo gradbena 
podjetja, ne preprečuje izvršiev 
teh del

Tisti, ki bi nadalje pripo
ročali ukrepe, ki bi mogli spra
viti stavkajoče delavstvo v na
sprotje z oblastmi in zakonom, 
bi prevzemali nase težko odgo
vornost. Zato vam svetujemo, 
da takim pozivom ne sledite!

Zavedajte se, daje le discipli
nirana in organizirana delavska 
armada zmagovita!"

(Nadaljevanje prihodnjič)

BREZ BESED
Karikatura A. Novak

' S'"s c- 'S 'S -

— Tale bi bil na olimpiadi naš zmagovalec v maratonu z ovirami...
Karikatura: I. Antič

NAGRADNA
KRIŽANKA

Rešitve pošljite do 8. 9. 1976 na naslov: ČZP 
Delavska enotnost, Ljubljana, Dallmatinova 4, s 
pripisom na ovojnici NAGRADNA KRIŽANKA. 
Nagrade 200, 150 in 100 din.
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1. nagrada, 200 din;, Janez Kloboves, Po
ljane 62,64223 Poljane;

Z nagrada, 150 din: Franc MoškOn, Mirke 
13, 61360 Vrhnika;

3. nagrada, 100 din: Marija Miklič, Istrske
ga odreda 6, 66000 Koper.
Nagrade bomo poslali po pošti.



Minuli teden so v Kranju slo
venski traktoristi pokazali, kaj zna
jo. Na 20. republiškem tekmovanju 
traktoristov in 4. republiškem tek
movanju mladih zadružnikov in za- 
družnic so brazde obračali najbolj
ši. Po mnenju strokovnjakov, ki so 
tekmovanje vodili, je predvsem 
kvaliteta oranja vsako leto boljša

To pa je tudi namen tekmovanj, saj 
pravilno obdelovanje zmanjšuje 
stroške in tudi zemlja daje več.

Čim več bo torej traktoristov tek
movalo, letos je bilo, upoštevaje 
tudi predtekmovanja, 500 tekmo
valcev, in čim več ljudi si bo ogle
dalo ta tekmovanja več se jih bo 
seznanilo s pravilno obdelavo 
zemlje in boljši bo pridelek. Ni to
rej toliko pomembno, kdo je to
krat zmagal in kdo bo lahko tek
moval v zveznem merilu in kdo na 
svetovnem prvenstvu. Veliko bolj 
pomembno je dejstvo, da je večina 
oračev zelo izenačena po kako
vosti in da je le-ta vsako leto višja. 
Pa še nečesa ne smemo zanemariti.

Tako na področnih kot na republi
škem tekmovanju je vse več mla
dih! Tudi taki že tekmujejo, ki za
radi „pomanjkanja“ let še nimajo 
dovoljenja za upravljanje traktorja
Rezultati teh najmlajših in mladih 
pa so zelo blizu tistih, Id vozijo in 
orjejo že več kot 10 let Tudi ena
kopravnost moških in žensk je na 
tekmovanjih prišla v polni meri do 
veljave. Ženske prav nič ne zaosta
jajo za moškimi tovariši — naj bo 
to iz golega veselja do mehanizacije 
oziroma do upravljanja s traktor
jem ali pa iz nuje, ko je na kmetiji 
edini naslednik dekle. Res je tudi, 
da prihaja na tekmovanja vsako 
leto manj poklicnih traktoristov.
Vzrok za to smo sicer že omenili v 
eni prejšnjih številk, a naj ga vse
eno ponovimo: poklicni traktoristi 
službeno obdelujejo zemljo z ve
liko večjimi traktorji in večbrazd- 
nimi plugi, kot pa so predpisani na 
tekmovanju in ne nazadnje za svoje

Končni zmagovalec med poklicnimi traktoristi je bil Jože Markoja iz KIK 
Pomurka. Proglašen je bfl tudi za najboljšega orača. Bil pa je tudi eden 
najboljših v spretnostni vožnji in na teoretičnem delu tekmovanja.,,Trak- 
tor vozim že 15 let,“ pripoveduje. „Tudi tekmoval sem že večkrat, enkrat 
tudinadržavnem prvenstvu. Poklic traktorista ni lahek. Tovarne traktorjev 
še niso dokončno rešile traktoiskega sedeža, zato pri nas najbolj trpi 
hrbtenica pa tudi želodec in ledvice. Po desetih ali 15 letih si že kar 
pošteno zdelan. Toda, kam naj bi šel? Morda za čuvaja? “

uspehe na tekmovanju niso niti 
najmanj stimulirani.

Čeprav smo sicer dejali, da re
zultati niso toliko pomembni, če
prav so vseeno gonilna sila tako na 
področnih kot na republiškem tek
movanju, naj le povemo, da so bili 
tudi tokrat ekipno najboljši trakto
risti iz KIK Pomurka, drugi so bili 
ljubljanski kooperanti in tretji Ma
riborčani. Med posamezniki pa je 
bil najboljši Jože Markoja. Pri mla
dih zadružnikih je zmagala ekipa 
Maribora, med posamezniki pa 
Stanko Kramberger, prav tako iz 
Maribora. Med zadružnicami Kri
stina Blažič iž Ljubljane ni imela 
močnejše konkurence, čeprav se ji 
je zelo približala Mojca Zajc, prav 
tako iz Ljubljane. Vsi najboljši 
bodo seveda odšli pokazat svoje 
znanje tudi na državno prvenstvo, 
ki bo letos v Bosanski Gradiški.

A. AGNIČ

Za Mojco Zajec iz Ljubljane, prav
zaprav iz Pšate, je nenavadno, da je 
dosegla drugo najboljše mesto- 
»Traktor vozim že deset let,“ je 
povedala Mojca, ki je letos dopol
nila 18 let, »čez nekaj dni bom za
čela hoditi v 4. letnik gimnazije, 
potem pa. vsaj tako sem se odlo
čila, bom šla študirat medicino."

Kristina Blažič je tudi tokrat pokazala, kaj se je v dolgih letih naučila 
doma, ko je sama s traktorjem obdelovala zemljo. Dokazala je, da lansko 
prvo mesto na državnem prvenstvu ni bilo naključno-

Škoda za kmetijstvo! Ali, kot je v 
šali nekdo dejal: Upam samo, da
bo tudi s skalpelom tako natančno 
rezala po koži kot s traktorjem po 
njivi.

Reportaža 
s sposojenim 
naslovom

^ mm

Že za časa Ilirov so slovenska 
vina zaslovela daleč naokrog, in 
to prav po zaslugi razstave oziro
ma' sejma vin, ki so ga v tistih 
časih prvič organizirali v Ljub
ljani. Čeprav razstave niso bile 
pogoste, pa prav gotovo Gospo
darskemu razstavišču pred 20 
leti ni bilo posebno težko vrniti 
Ljubljani sloves naših vin, ki so 
ga imela že stoletja nazaj.

Sodobno in kritično ocenjeva
nje vin je ljubljanskemu vinske
mu sejmu prinašalo vsako leto 
večji ugled. Zlato odličje ljub
ljanskega vinskega sejma je po
menilo priznanje in spoštovanje 
potrošnika.

Letošnja 22. mednarodna vin- 
sko-vinarska razstava pa- je do
bila še posebno priznanje proiz
vajalcev in potrošnikov vina vse
ga sveta, saj je to tokrat tudi 
druga svetovna razstava vin. 
Države proizvajalke so se za to 
priložnost še posebej potrudile

in poslale v oceno in na razstavo 
1.007 različnih vzorcev vin, 200 
vzorcev žganih pijač in skoraj 
100 sadnih sokov. Visoka kvali
teta jugoslovanskih vin na raz
stavi se kaže predvsem v števil
nih zlatih in srebrnih priznanjih 
kljub znatno strožjemu ocenje
vanju. Priznanja pa niso nepriča
kovana, saj jugoslovanska vina že 
nekaj let nazaj pridobivajo sloves 
po vsem svetu.

Te dni je bila' Ljubljana tudi 
prizorišče 56. skupščine medna
rodnega odbora za vino in 
vinsko trto, na kateri so najbolj 
ugledni strokovnjaki v svojih re
feratih skušali pomagati proizva
jalcem za večjo proizvodnjo, 
predvsem pa za proizvodnjo 
boljših kvalitet vina. Znaten de
lež v tej razpravi so imeli tudi 
jugoslovanski strokovnjaki. Za 
izboljšanje kvalitete naših vin si 
namreč prizadevajo že več let.

Marija Brkič iz Bakoveg3 
na ljubljanskem vinskem 
mu obiskovalcem predstav^ 
slavonska vina, vina, k* ^ 
prideluje 30 temeljnih ot% 
nizacij Slavonije.

I

V hali B je bila tudi razstava pripomočkov in mehanizacije vinarstva in kletarstva.

■

Z otvoritvijo 2. mednarodne razstave vin so v kletnih prostorih „Jurčka“ na Gospodari ^ 
razstavišču v Ljubljani odprli tudi stalno vinoteko, kjer zagotavljajo, da bodo imeli stalno 
zalogi najboljše sorte jugoslovanskih vin.

ZAKLJUČNE BESEDE
Moški pogleda skozi okno: - 

Glej, sonce! Tudi ženska za pisal
nim strojem obrne glavo k oknu. 
Moški pa se medtem spet zbere in 
se skloni nad potipkan list papirja: 
- Da, tu sva, pri prispevku. Piši na
prej ! ... prispevek celotnega ko
lektiva k izboljšanju našega stan
darda ...

Ženska odtolče te besede v pi
salni stroj in vpraša: — Pika?

— Da, Minka! Daj v stroj nov 
list! Da, tako. Poiskati morava le še 
zaključne besede! Moški si prižge 
cigareto in se napoti z dolgimi ko
raki po sobi.

— Kaj, ko bi v zaključnih bese
dah spregovoril o merilih? meni

ženska za pisalnim strojem.
-Nikakor ne! Ljudje še niso 

pozabili, kako jim je naš normirec 
strigel norme. Le razgrelo bi jih ...

— Ničesar tudi še nisva napisala 
o novem pravilniku o delitvi OD. 
Ne bilo bi napak, če bi ljudem za 
konec povedal nekaj besed o po
litiki delitve, svetuje ženska za pi
salnim strojem.

Sredi ustvarjalnega izprehajanja 
moški za trenutek obstoji in jezno 
reče: - Nikar ne bodi tako naivna 
ali pa ne izzivaj! Kaj misliš, da so 
ljudje že pozabili mojo postavko! 
Nato za hip pomolči in dobi idejo: 
- Še najlepše bo, da zaključim re
ferat s tem ali onim splošnim na

čelom; le kaj bi brez potrebe dre
zal v sršenje gnezdo.

- Ne zameri! reče tiho ženska 
za pisalnim strojem.

- Odprlo se je! de moški kar 
naenkrat ves razveseljen. - Piši 
hitro, da mi misel ne uide. - Ne 
smemo misliti, da bi lahko uspešno 
izboljševali naš standard s tem, če 
bi nenehno povečevali sklad OD. 
To bi v globalu le ogrožalo ravno
težje med blagovnimi in potroš- 
nimi skladi na našem trga Naš 
standard bo višji šele potem, ko 
bomo zvišali proizvodnost dela v 
sleherni CZD. Zato je tudi najvaž
nejša naloga naše TOZD dvig — 
vidiš draga Minka, to so besede —

dvig proizvodnosti.
- Pika? vpraša ženska za pisal

nim strojem.
— Pika! reče moški in gre 

počasi k oknu. — V „Grande- 
biksu“ bi mi dali tristo jurjev več 
na mesec in ne bilo bi se mi treba 
ukvarjati še s takšnim pisanjem.

— Sonce spet lepo greje! reče 
ženska in zlaga potipkane papirje 
na pisalno mizo. — Poletja še ni 
konec, čeprav je že tako kazalo.

- Greje! prikima moški. - Zdaj 
pa le brž domov in preobleci se. 
Ob petih greva!

— Kam? se začudi ženska.
Presenetiti sem te hotel. V 

Istro - zaradi jezikov. Sobo sem že

rezerviral. Ob petih te bom čakal 
tam kot po navadi. Saj ti je prav, 
ne?

. Ženska pogleda na uro: — Tri je 
že. Veliko časa mi ravno nisi od
meril ...

— Zjutraj še nisem vedel, kakš
no bo vreme, pa tudi ne, kako da
leč bova prišla z delom ...

— Z delom sva pri kraju! reče 
ženska in v treh izvodih spenja po
tipkane papirje. — Ali res misliš, da 
bo vreme?

— Za vsakim dežjem pride son
ce! reče moški. - Na morju je po
gosto tudi še septembra vroče. Po
hiti!

- Bom! VINKO BLATNIK
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Delavska enotnost, glasilo Zveze sindikatov Slovenije. Izdaja 
ČZP Delavska enotnost. List je bil ustanovljen 20. novembra 
1942. leta. List urejajo: ANDREJ AGNlC, VOJKO ČERNELČ 
(glavni urednik in direktor), SONJA GAŠPERŠIČ, MILAN GO
VEKAR, MARJAN HORVAT, RAFAEL LINDIČ (tehnični ured

nik), BORIS RUGELJ, BOJAN SAMARIN (odgovorni urednik), 
JANEZ SEVER, IGO TRATNIK, ANDREJ ULAGA, IVO VIRNIK in 
JANEZ VOLJČ. Naslov uredništva in uprave: Ljubljana, Dalmati
nova ulica 4, poštni predal 313/VI: naročninski oddelek tel.: 310 
033, int. 278; uredništvo, tel.: 316-672, 323-554, 316-695 in 310-033;

komerciala: Ljubljana, Tavčarjeva 5, tel.: 312-691. Račun P.rl 
Ljubljana, št. 50100-601-11807, devizni račun pri Ljubljanski o ^ 
št. 501-620-7-121100. Posamezna številka stane 3,00 din, letn?a(1a 
ročnina je 150,00 din. Rokopisov ne vračamo. Poštnina Pla 
v gotovini. Tisk »Ljudska pravica«, Ljubljana. ^


